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سرمقاله

افزایش تولید ثروت 
با اقتصاد دیجیتال

تــا چنــدی پیــش بــه 
فناوری هــای نویــن نگاه 
مثبتی وجود نداشــت، اما 
واقعیت این اســت که تا در 
چند سال اخیر سهم تولید محتوا در اقتصاد بسیار 
رشد داشته است. همچنین در حوزه های مختلف 
پزشکی، کشاورزی و حتی خدماتی هر روز سهم 
کار فیزیکی کمتر از گذشــته خواهد شد. اقتصاد 
دیجیتال در بلندمدت بسیار سودده خواهد بود. در 
بحث اشتغال ممکن است در کوتاه مدت تسهیلات 
ورود فناوری اطلاعات به حوزه اقتصاد مثبت نباشد 
اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد کرد و فناوری 

اطلاعات باعث ایجاد...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری

متن کامل  د ر صفحه 3
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تجاری سازی ایده 
و محصول اولیه 
دانش بنیان ها 

رئیس جمهور: عقب ماندگی در اقتصاد دیجیتال خسارت بار و غیرقابل جبران است

تسهیل فضای کسب و کار در اقتصاد دیجیتال
صفحه3

صفحه3

تجارت  خارجی  ایران  
به  ۱۱۳ میلیارد   دلار   رسید

شکست  رکورد   صادرات   با   ۵۳   میلیارد   دلار

رییس جهاد دانشگاهی با تاکید بر اینکه این سازمان 
از تجربیات بسیار ارزشمندی در زمینه عبور از مرحله 
تحقیق و توسعه، تجاری سازی محصول و دستیابی 
به بازار برخوردار است، از آمادگی این سازمان برای 
کمک به دانش بنیان های کوچک جهت تجاری سازی 
ایده و محصول اولیه و تبدیل شدن به مجموعه های 
بزرگ تولیدی خبر داد. به گزارش خبرنگار گروه علم 
و آموزش ایرنا، یکی از معضلات اصلی شرکت های 
دانش بنیان و ایده پردازان که محصولی را تولید اولیه 
کرده اند، عدم برخــورداری از توان و تجربیات لازم 
به منظور راه اندازی خط تولید، رســاندن محصول 
به بازار و در ادامه تبدیل ایده نوآورانه خود به ثروت 
اســت. هرچند در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری و صندوق نوآوری و 
شکوفایی معاونتی تحت عنوان تجاری سازی برای 
رفع این مشکل دانش بنیان ها تعریف و در طول سال 
های گذشته اقدامات ارزشمندی نیز در این حوزه 
انجام شده است اما به دلیل وسعت کار، بسیاری از 
فعالان حوزه زیســت بوم نوآوری و فناوری هنوز با 
این چالش مواجه هستند. مشکلی که حالا سازمان 
جهاد دانشــگاهی به عنوان یک نهاد شبه دولتی 
که سابقه درخشانی در طول چهار دهه گذشته در 
بومی سازی بسیاری از محصولات و خدمات مورد 
نیاز کشور داشته، قصد دارد به کمک معاونت علمی 
ریاســت جمهوری که متولی حــوزه دانش بنیان 
کشور است، آمده و بخشــی از این مشکل را مرتفع 
کند. ۲۷ فروردین ماه جاری بود که روح الله دهقانی 
فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رییس جمهور که خود عضو هیات امنای جهاد 
دانشگاهی نیز هست، در نشستی که میزبان رییس 
جهاد و معاونین این مجموعه به منظور بررســی 

ظرفیت ها و فعالیت های...

اجتماعی

پلیس طرح برخورد با کشف حجاب را آغاز کرده که 
یکی از موارد آن برخورد با کشف حجاب در خودروهای 
سواری است، اما سازوکار این اقدام پلیس چگونه است 
و چطور می توان به آن اعتــراض کرد؟ موضوعی که 
مرکز اطلاع رسانی پلیس توضیحاتی را در خصوص 

آن ارائه کرده است.
هفته گذشته بود که سردار احمدرضا رادان، فرمانده 
فراجا از اجرای طرح عفاف و حجاب خبر داده و اعلام 
کرد که پلیس از روز شنبه ۲۶ فروردین ماه با استفاده 
از ابزارهای هوشمند با هرگونه کشف حجاب برخورد 
خواهد کرد. طرحی که به گفته رادان پلیس در اجرای 
آن از فن آوری و تجهیزات پیشرفته برای شناسایی 

افراد خاطی بهره خواهد گرفت.
در این میان یکی از اقدامات پلیس برخورد با کشف 
حجاب در خودروهای سواری است. آنطور که مرکز 
اطلاع رسانی پلیس اعلام کرده است، در صورتی که 
گزارش کشــف حجاب در خودرو به پلیس مخابره 
 POLICE شود برای بار اول پیامکی با سرشماره
به شماره موبایل صاحب خودرو ارسال می شود. در 
انتهای این پیامک هم لینکی قرارداده شد که افراد 
در صورت اعتراض می تواننــد روی آن کلیک کرده 
و اعتراض خود را ثبت کننــد. اعتراضی که پیش از 
فرمانده فراجا اعلام کرده بود کــه برای بار اول مورد 

پذیرش قرار خواهد گرفت. اما اگر برای بار دوم کشف 
حجاب در خودرویی مشاهده شده و پلیس از آن مطلع 
شــود، پیامکی برای صاحب خودرو ارسال می شود 
که بر اســاس آن خودرو به شکل سیستمی توقیف 
می شود. سوالی که در این میان وجود دارد این است 
که توقیف سیستمی چیست؟ توقیف سیستمی یعنی 
خودرو نمی تواند از خدمات اداری مانند نقل و انتقال 
و... بهره مند شود. بر اساس آنچه که پلیس اعلام کرده 
است، توقیف سیســتمی به مدت ۱۵ روز بوده و اگر 
چنانچه در این مدت کشف حجابی در خودرو ثبت 
نشود، خودرو بعد از مدت ۱۵ روز رفع توقیف می شود.
اگر برای ســومین بار گزارشــی از کشف حجاب در 
خودرو در سامانه پلیس ثبت شود، باز هم پیامکی برای 
صاحب پلاک ارسال می شود. در این پیامک از صاحب 
خودرو خواسته می شــود که منتظر تماس ماموران 
بماند. ماموران پلیس در اولین فرصت با صاحب خودرو 
تماس گرفته و آنطور که مرکز اطلاع رســانی پلیس 
اعلام کرده، از مالک خودرو می خواهند که میان توقیف 
در پارکینگ یا توقیف با قفل چرخ در محل پارکینگ 
خانه و... یکی را انتخاب کند. در صورت انتقال خودرو به 
پارکینگ، باید قبض پارکینگ نیز به ماموران تحویل 
داده شود. مدت زمان توقیف خودرو برای بار سوم نیز 

حدود یک هفته اعلام شده است.

معاون حج و عمره سازمان حج و زیارت تغییر کرد. این 
درحالی  است حدود یک ماه دیگر عملیات حج تمتع 
آغاز می شود. رییس ســازمان حج و زیارت در حکمی 
»غلامرضا رضایی« را به عنوان معاون امور حج و عمره 
سازمان حج و زیارت منصوب کرد. پیش تر اکبر رضایی 
این مسؤولیت را بر عهده داشت. در متن حکم سیدعباس 
حسینی ـ رییس سازمان حج و زیارت ـ برای معاون امور 
حج و عمره سازمان حج و زیارت آمده است: »با عنایت 
به تدین، تعهد، تخصص و تجربه سالیان متمادی در امور 
اجرایی حج و زیارت به موجب این حکم به سمت معاون 

امور حج و عمره سازمان منصوب می شوید.
تغییر معاون حج و عمره این سازمان درحالی رخ داده 
که عملیات حج تمتع از سوم خردادماه ۱۴۰۲ رسما 
آغاز می شود. درحال حاضر ثبت نام کاروان ها در برخی 
استان ها هنوز کامل انجام نشده و بنابر گزارش سازمان 
حج و زیارت تا کنون حدود ۸۰ هزار نفر برای این سفر 
ثبت نام کرده اند، درحالی که سهمیه حج ایران حدود 

۸۷ هزار و ۵۰۰ نفر است.

طبق گزارش شــواری برنامه ریزی حج و بعثه نیز تا 
کنون بیش از ۶۶ هزار زائر حج معاینه پزشکی شده اند 
که اکبر رضایی ـ معاون پیشین حج و عمره سازمان  
حج و زیارت ـ در آخرین گزارش خود خواستار تکمیل 
روند معاینات برای نزدیک به ۸۰ هزار زائری شد که 
تاکنون ثبت نام کرده اند و گفته بود:  تاکنون سلامت 
و توانایی ۱۲۲ زائر در روند معاینات تایید نشده است.

حجت الاسلام والمسلمین نواب ـ نماینده ولی فقیه 
در امور حج و زیارت ـ نیز از رئیس مرکز پزشکی حج 
و زیارت خواستار سرعت بخشیدن به روند ثبت احراز 
توانایی افراد در سامانه و تعیین تکلیف زائرانی شد که 
نیاز به مراجعه کمیسیون پزشکی دارند. اعزام زائران 
ایرانی به حج ۱۴۰۲ درحالی صورت می گیرد که روابط 
ایران و عربستان پس از هفت سال، دوباره برقرار شده و 
قرار است سفارتخانه های دو کشور تا پیش از حج تمتع 
بازگشایی شود و بازگشت زائران ایرانی به عمره که از 
سال ۱۳۹۴ به بعد متوقف شده بود، پس از موسم حج 

تمتع پیش بینی شده است.

در شرایطی که تصور می شــد اکران فطر امسال با 
گلچینی از فیلم های پرمخاطب همراه باشد اما انتخاب 
فیلم های نسبتا گمنام ســبب شد تا انتظار چندانی 
از مهم ترین اکران امســال نــرود. تلاقی ماه مبارک 
رمضان با نوروز امسال سبب شد تا فیلم های زیادی 
متقاضی اکران در این بازه مهم نباشــند؛ در عوض 
بیش از ۱۰ فیلم از همان روزهای پایانی اسفندماه، نام 
خود را به عنوان متقاضی اکران عیدفطر ثبت کردند. 
فیلم هایی که برخی از آنها، جزو آثار پرمخاطبی هستند 
که می توانستند اکران فطر امسال را به مهم ترین اکران 
امسال تبدیل کنند. آنچه اما به عنوان خروجی شورای 
صنفی نمایش تحت عنوان بسته اکران فطر مطرح شد، 
چیزی بود که شاید کسی قادر به حدس آن نبودند. 
این شورا اسامی ۴ فیلمی را اعلام کرد که بهتر بود در 
ماه های محرم و صفر نمایش داده شوند تا اکران فطری 
که امســال در یک زمان مناسب، می توانست گیشه 

سالانه سینمای ایران را تضمین کند.
در این ترکیب ۴ فیلمی، هیــچ اثری از فیلم کمدی 
نیست و این خود، بزرگ ترین علامت سوال برای این 
انتخاب است. یعنی درست در زمانی که سینمای ایران 
توانسته بود با اکران نوروزی، یک غافلگیری بهینه را 
برای گیشه به همراه داشــته باشد، این انتخاب های 
نادرست، جلوی فربه شدن اقتصاد سینمای ایران را 
گرفت. این شورا باید توضیح دهد، چگونه و بر اساس 
کدام مهندسی منطقی و دلسوزانه ای به چنین ترکیبی 
رسیده و ترجیح داده که اسامی بزرگی که برای اکران 
فطر مطرح بود را کنار گذاشــته تا به این فهرســت 

عجیب برسد.
اگر حتی انتخاب هایی متوســط برای اکران فطر در 

نظر گرفته می شد، همین گیشه بهار سینمای ایران 
می توانست به اندازه دوسوم گیشه سال ۱۴۰۱ سینماها 
بفروشد و دیگر چشم تمام سینما، صرفا به کمدی فسیل 
نباشد بلکه سه تا چهار فیلم، پابه پای فسیل، پیشران 
گیشــه بهاری بودند و می توانستند فروش سینمای 
ایران را در همین فصل نخست، به مرز ۳۰۰ میلیارد 
تومان برسانند. همواره اکران های مهم سال نظیر نوروز 
و فطر، به نمایش آثار کمدی زنده هستند. پس از اتفاقی 
که برای اکران نوروز رقم خورد و تنها یک فیلم کمدی 
برای این بازه در نظر گرفته شد، حالا شاهد هستیم که 
هیچ فیلم کمدی برای دیگر اکران طلایی امسال در 
نظر گرفته نشده است. آن هم در شرایطی که چند فیلم 
کمدی، متقاضی نمایش در اکران فطر بودند. حالا یا باید 
نتیجه گرفت که گروهی، از حیات نسبی سینمای ایران 
در اکران نوروزی، خشمگین شده و خواستار توقف روند 
رو به رشد استقبال مخاطبان از سینما شده اند و یا اینکه 
گروهی درصدد هستند تا فسیل، بدون رقیب، یکه تاز 
سینماها باشد و تا این فیلم از کف نیفتاده، کمدی مهم 

دیگری به روی پرده نرود؟
اکران عیدفطر امسال، مهم ترین فرصت نمایش امسال 
بود که به فیلم ها اجازه می داد از اواخر فروردین تا اواخر 
تیرماه، یــک نمایش ویژه را تجربه کننــد. این زمان، 
فرصت مناسبی بود تا با ایجاد یک دوقطبی میان آثار 
کمدی پرمخاطب و البته سینمای اجتماعی، گیشه را 
به یک بهره وری درست رساند اما در کمال تعجب شاهد 
آن هستیم که فیلم هایی برای این بازه طلایی انتخاب 
شده اند که شــاید بهتر بود با آغاز ماه محرم، در اواخر 
تیرماه، به روی پرده می رفتند تا اینکه بخواهند در این 

زمان مهم، کرسی های سینمای ایران را اشغال کنند.

رئیس جمهور با بیان اینکه حضور نیروهای مســلح 
ایران برای منطقه امنیت ساز است، گفت: پیام ارتش 
و نیروهای مسلح ما به نیروهای فرامنطقه ای به ویژه 
نیروهای آمریکایی این است که هرچه زودتر منطقه را 
ترک کنند. آیت الله رئیسی در آیین گرامیداشت روز 
ارتش جمهوری اسلامی ایران در جمع فرماندهان 
نظامی و امرای ارتش گفت: امروز ارتش دلاور شجاع و 
قهرمان ما در عرصه های مختلف علم و فناوری گوی 
سبقت را از ارتش های منطقه ربوده است و همگان به 

این امر معترف هستند.
وی افزود: ارتش ما امروز ارتشــی مجهز و به روز و به 
هنگام است؛ ارتشی که از تجهیزات پیشرفته برخوردار 
بوده و این تجهیزات پیشرفته به برکت علم و دانش 
بومی شده است در حالی که در برخی از ارتش ها و 
نیروهای مسلح، تجهیزات وارداتی حرف اول را می 
زنند، اما ارتش جمهوری اسلامی ایران با اتکا به دانش 

روز و توان داخلی تجهیز شده است.
رئیس جمهور ارتش را سد محکمی در مقابل عناصر 
ضد انقلاب و گروه های تکفیری و اشرار توصیف کرد 
که هم مرزبانی و پاسداری از مرزهای ایران را برعهده 
دارد و هم در اقیانوس ها از منافع کشورمان پاسداری 
هم و امنیت را برقرار می کند. آیت الله رئیسی با بیان 
اینکه امروز مردم احساس یکی بودن را با ارتش دارند، 
اظهار داشت: ارتش و سپاه به نام ایران پاسدار حریم 
جمهوری اسلامی ایران هستند؛ پیام ارتش و نیروهای 
مسلح و آن اســت که نیروهای فرامنطقه ای هر چه 
روزدتر منطقه را ترک کنند زیرا حضور ایران امنیت 
ساز است و حضور نیروهای بیگانه امنیت را تهدید می 
کند. رئیس جمهور با اشاره به رشادت های نیروهای 
مسلح ایران و ایستادگی آنها در برابر اشرار و تروریست 
ها که سبب شد امنیت در منطقه فراهم شود، تاکید 
کرد: قدرت جمهوری اسلامی ایران و توان نظامی آن 
حتما به نفع منطقه است و امروز ارتش از این امنیت 

حراست و پاسداری می کند.
آیت الله رئیسی گفت: امروز مردم با همه نیروهایی که 
پاسدار حریم جمهوری اسلامی ایران هستند، احساس 
یکی بودن دارند. حضور نیروهای مسلح ما برای منطقه 
امنیت ساز است.رئیس جمهور ادامه داد: خدا باوری 
اندیشه دفاع از مردم و وطن و حفظ ارزشهای الهی و 
ایستادگی و مقاومت را ایجاد می کند و ارتش ایران در 
دنیا افتخار دارد که ولایت مدار است و تحت زعامت 
جانشین امام عصر خدمت می کند و دستور و فرمان او 

را که فرمان الهی است را به جان می خرد.
آیت الله رئیسی در بیان پیام روز ارتش برای کشورهای 
منطقه و فرامنطقه این گونه بیــان کرد که پیام روز 
ارتش پیام، صلح و دوستی برای کشورهای منطقه 
است و هر دستی که بخواهد امنیت برای منطقه را 
حفظ کند محکم می فشارد. اما پیام ارتش و نیروهای 
مسلح ما به نیروهای فرامنطقه ای به ویژه نیروهای 
آمریکایی این است که هرچه زودتر منطقه را ترک 

کنند و حضور نیروهای فرامنطقه ای کمکی به امنیت 
منطقه نمی کند. اما حضور نیروهای ســرافراز ما به 

امنیت منطقه کمک می کند.
وی هشدار داد که نیروهای فرامنطقه ای و آمریکایی 
باید هرچه زودتر منطقه را ترک کنند زیرا به نفع خود 
و به نفع منطقه است. رئیس شورای عالی امنیت ملی 
تاکید کرد: حضور نیروهای بیگانه امنیت منطقه را 
تهدید می کند اما نیروهای مســلح ما در هرکجا از 
منطقه هستند امنیت ساز هستند. نیروهای مسلح ما 
در مقابل تروریست ها ایستادگی کرده و منطقه را امن 
کردند. اما بیگانگان فقط امنیت کشورهای منطقه را 
تهدید می کنند. قدرت نیروهای مسلح ما به نفع امنیت 

منطقه است.
رئیس جمهور ارتش جمهوری اســلامی را افتخار 
حراســت زمینی، دریایی و هوایی  دانست و  آسمان 
کشور را از همیشه در نقاط منطقه امن ترین آسمان 
را عنوان کرد که  این افتخار، حضور و شجاعت مثال 
زدنی است.آیت الله رئیسی این را هم گفت که نیروی 
ارتش جمهوری اســلامی ایران با ۴۸ هزار شهید از 
کشور، مردم، وطن و ارزش های اسلامی دفاع کردند 
که جای شکرگزاری و تشــکر از فرماندهی کل قوا 
و ستاد کل مشترک نیروهای مســلح را دارد و همه 
کسانی که برای توانمند شدن هر چه بیشتر نیروهای 

مسلح تلاش می کنند.
آیت الله رئیسی تاکید کرد: دشــمنان به ویژه رژیم 
صهیونیســتی این پیــام را دریافــت کرده اند که 
کوچکترین اقدامی علیه کشور پاسخ سختی از جانب 
نیروهای مسلح دربر خواهد داشت و با نابودی حیفا و 

تل آویو همراه خواهد بود.
رئیس جمهور در ادامه با طرح چند پرسش از جمله 
اینکه نیروی مسلح ما در مقابل تروریست ها چگونه 
از حضور اشرار و نیروهای تکفیری در منطقه با تمام 
وجود و با فرماندهی سردار شهید سلیمانی جلوگیری 
کرد؟ پاسخ داد: بر هیچکس در منطقه پوشیده نیست 
که چطور نیروهای مســلح ما برای تمامیت ارضی 
کشورهای منطقه ایستادگی کردند. امروز ما شاهد 
بکارگیری تجهیزات پیشرفته ای در ارتش هستیم که 
این همان جلوه ما می توانیم است. ارتش جمهوری 
اســلامی ایران از تهدیدها و از همه کاستی ها برای 
کشور فرصت می ســازد. رئیس شورای عالی امنیت 
ملی با تاکید به اینکه که ارتش جمهوری اسلامی به 
مردم عشق دارد و ملت هم به ارتش اعتماد دارد گفت: 
ارتش امروز پشتوانه امنیت کشور است و هرجا حادثه 
ای در کشور پیش می آید ارتش در کنار ملت است.

آیت الله رئیسی ارتش جمهوری اسلامی ایران را سد 
محکمی در مقابل ضد انقلاب و گروه های تکفیری و 
اشرار عنوان کرد و گفت که ارتش جمهوری اسلامی 
ایران مرزبانی از مرزهای کشور را به عهده دارد و حتی 
در اقیانوس ها از منافع ایران پاسداری می کند و مردم 

این زحمات را می بینند.

معاون درمان وزارت بهداشــت با اشــاره به اینکه 
سامانه نظام ارجاع راهی برای دستیابی به پرونده 
الکترونیک است، گفت: با جمع شدن همه اطلاعاتی 
که قرار اســت در ســامانه به ثبت برســد در واقع 
پرونده الکترونیک تشکیل شده است؛ هرچند که 
نمی گوییم این ســامانه همان پرونده الکترونیک 
است اما نشان می دهد که ما در مسیر تکمیل پرونده 

الکترونیک قرار گرفته ایم.
سعید کریمی با اشاره به رونمایی از سامانه یکپارچه 
پرونده الکترونیک و نظام ارجاع در روزهای اخیر، 
توضیح داد: سه سطح ارائه خدمات درمانی وجود 
دارد که سطح اول پزشک عمومی و پزشک خانواده،  
سطح دوم پزشــک متخصص و سطح سوم پزشک 
فوق تخصص اســت که تا پیش از رونمایی از این 
سامانه ارتباط میان هر سه سطح به شکل کاغذی 
انجام می شد؛ اما از این پس به صورت الکترونیک و 

ذیل سامانه دنبال خواهد شد.
وی افزود: در حال حاضر اگر بیمار به پزشک سطح 
اول یا پزشک عمومی مراجعه کند، دارو و شرح حال 
در سامانه نوشته شــده و در صورت نیاز کل پکیج 
به ســطح دوم ارائه خدمت ارسال می شود و فرد از 
طریق ســامانه و نظام ارجاع به سطح دو یا پزشک 
متخصص مراجعه می کند. در این نقطه پزشــک، 
تشخیص قبلی و داروهایی که بیمار مصرف کرده 
است را بررســی می کند و اگر نیاز به ارجاع به فوق 

تخصص وجود داشته باشد کل پرونده بیمار با تمام 
روندی که طی شده است به پزشک فوق تخصص 

ارجاع داده می شود.
او تاکید کرد: البته در صورتی کــه دیگر نیازی به 
ارجاع بیمار به سطوح بالاتر نباشد، پزشک متخصص 
مجددا اطلاعات جدید درمانی که به ثبت رسانده 
اســت اعم از تجویز دارو، آزمایش، صدور دســتور 
بستری و... را در قالب اسناد الکترونیک به پزشک 
ســطح یک یا پزشــک خانواده ارجاع می دهد تا 
پســخوراند طرح نیز که پیش از ایــن مورد غفلت 
بود، اهمیت داده شــود و پزشــک عمومی هم در 
ادامه مراقبت هایی که در طــول زندگی بیمار از او 
به عمل می آورد، در جریان تمام روند درمانی بیمار 

قرار گیرد.
کریمی با اشاره به اینکه ســامانه یکپارچه پرونده 
الکترونیــک و نظــام ارجــاع قابلیــت اتصال به 
سامانه های سطح یک را دارد، بیان کرد: این سامانه 
قابلیت اتصال به سامانه ســیب، سامانه سینا و... را 
دارد و این قابلیت وجود دارد که اطلاعات رادیولوژی 
و آزمایشگاه هم به این سامانه اضافه شود. وی افزود: 
با جمع شدن همه اطلاعاتی که قرار است در سامانه 
به ثبت برســد، در واقع پرونده الکترونیک تشکیل 
شده است؛ هرچند که نمی گوییم این سامانه همان 
پرونده الکترونیک است اما نشان می دهد که ما در 

مسیر تکمیل پرونده الکترونیک قرار گرفته ایم.

رئیس جمهور: توان نظامی ایران به نفع منطقه استاعلام مراحل و نحوه برخورد پلیس با کشف حجاب 

جزئیات مشوق ها ویژه پزشکان و بیماران

سياسیفرهنگی 

معاون حج و عمره تغییر کرد

فیلم های گمنام در گیشه عید فطر



اقتصاد2
ایران

تداوم روند افزایشــی فروش 
محصولات پتروشیمی ایران

رئیــس کمیســیون پتروشــیمی اتحادیه 
صادرکنندگان فرآورده هــای نفتی ایران از 
برنامه ریزی بــرای افزایش تولیــد و فروش 
شــرکت پلیمر آریاساســول در سال ۱۴۰۲ 
خبر داد و گفــت: یک میلیــون و ۱۹۱ هزار 
تن فروش محصول برای امسال برآورد شده 
که رکورد فروش ادوار این شــرکت شکسته 
خواهد شــد. محمدرضا حیدرزاده با اشــاره 
به اینکه مجتمع آریاساســول اتان مورد نیاز 
خود را از پتروشیمی پارس دریافت می کند، 
افزود: این مجتمع ظرفیت تولید سالانه یک 
میلیون و یک صد هزار تــن اتیلن، ۳۷۵ هزار 
تن پلی اتیلن سبک، ۳۷۵ هزار تن پلی اتیلن 
متوسط و سنگین و ۱۰۰ هزار تن +C۳ را دارد.
مدیرعامل شرکت پلیمر آریاساسول با بیان 
اینکه ســال ۱۴۰۱ یک میلیون و ۷۸۴ هزار 
تن محصول در این شرکت تولید شد، گفت: 
۹۷۲ هزار تن اتیلن، ۳۶۹ هزار تن پلی اتیلن 
ســبک، ۳۵۱ هزار تن پلی اتیلن متوســط و 
سنگین و ۹۲ هزار تن سی تری پلاس تولیدات 
این شرکت بوده است.حیدرزاده درباره روند 
فروش پلیمر آریاساسول در سال ۱۴۰۱ ادامه 
داد: پارسال با رشد ۳ درصدی درآمد فروش، 
رکورد ۲۷ هزار و ۴۰۰ میلیــارد تومان برای 

شرکت ثبت شد.
به گفــت وی، درآمدهای عملیاتی شــرکت 
پلیمر آریاساسول در ســال ۱۴۰۱، ۲۷ هزار 
و ۴۰۰ میلیارد تومان و سود ناخالص شرکت 
۱۰ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان بود که نشــان  
می دهد حاشیه سود ۳۹ درصدی محقق شده 
و سود خالص شرکت ۱۱ هزار میلیارد تومان 

بوده است.
رئیــس کمیســیون پتروشــیمی اتحادیه 
صادرکننــدگان فرآورده های نفتــی ایران 
در بررسی ســود و زیان شــرکت به عوامل 
افزایش دهنده  و کاهش دهنده ســود اشاره 
و تصریح کــرد: کاهش نرخ اتــان و افزایش 
نرخ تســعیر ارز از عوامــل افزاینده و کاهش 
نرخ فــروش جهانــی محصــولات، افزایش 
نرخ ســرویس های جانبی و الزامات قوانین 
مالیاتــی و بودجه و توقــف ۱۲۲ روزه واحد 
اتیل بنزن و اســتایرن مونومر شــرکتی که 
از آریاساســول خوراک دریافــت می کند و 
تعمیرات خط لوله آب GRP از عوامل کاهنده 
 سود در بیرون از شرکت بوده اند که سال آینده 

جبران خواهد شد.
حیدرزاده افزایش فروش مســتقیم و کسب 
حاشیه سود بیشتر نسبت به فروش از طریق 
کارگزاری ها، تولید و فروش حداکثری، تعویض 
خط لوله خنک کننده، برنامه ریزی برای فروش 
اتیلن مازاد تــا بهره بــرداری از واحد جدید، 
درآمدزایی از طریق مرکز نوآوری و دانش بنیان 
شرکت با تجاری سازی دانش فنی موجود در 
مجموعه، اجرای پروژه احداث کوره دهم واحد 
الفین برای پایداری تولید را از اقدام های آتی 
شرکت پلیمر آریاساســول به منظور افزایش 

سودآوری شرکت عنوان کرد.
وی به طرح جدیــد ۳۰۰ هزار تنی پلی اتیلن 
آریاساســول اشــاره کرد و گفت: ۲۰۰ هزار 
تن اتیلن آن از اتیلن تولیدی مجتمع و ۱۰۰ 
هزار تن از خارج از مجتمع تأمین می شــود.

مدیرعامل شــرکت پلیمر آریاساســول به 
برنامه ریــزی پــروژه جداســازی ۱۶۵ هزار 
تن +C۳ اشــاره کرد که ۱۰۰ هزار تن آن از 
محصولات مجتمع و ۶۵ هزار تن از بیرون از 

مجتمع تأمین می شود.
حیدرزاده تأکید کــرد: ماحصل تکمیل این 
طرح ها، افزایش سالانه ۱۱۰ میلیون دلاری 
سودآوری شرکت از سال ۱۴۰۳ تحقق خواهد 
یافت. وی با بیان اینکه آریاساســول با عرضه 
اولیه در ۷ خرداد ۹۹ بــا ارزش بازار ۳۰ هزار 
میلیارد تومــان رتبه ۳۹ را در بازار ســرمایه 
کســب کرد، گفت: این شرکت در پایان سال 
۱۳۹۹ با ارزش بــازار ۸۲ هزار میلیارد تومان 
رتبه ۲۲ و در پایان سال ۱۴۰۰ با ارزش بازار 
۱۰۵ هزار میلیارد تومانی رتبه ۱۶ را کســب 
کرد که با تلاش همکاران در پایان سال ۱۴۰۱ 
با ارزش بازار ۱۶۱ هزار میلیارد تومان رتبه ۱۳ 

را کسب کرد.
رئیــس کمیســیون پتروشــیمی اتحادیه 
صادرکننــدگان فرآورده های نفتــی ایران 
تصریح کرد: بازدهی شــاخص کل بورس در 
سال ۱۴۰۱، ۶۲ درصد بوده و آریا توانست ۳ 
درصد بالاتر از این شاخص، بازده ۶۵ درصدی 

را محقق کند.

خبر

معاون اشتغال وزارت کار 
با بیان اینکــه نتایج تمام 
شماری سامانه ملی رصد 
اشــتغال، ثبت اشــتغال 
ایجادی سال ۱۴۰۱ را بیش 
از یک میلیون نفر نشان می دهد گفت: نرخ بیکاری 
از سه منبع مرکز آمار, ســازمان تامین اجتماعی و 

سامانه ملی رصد احصا می شود.
محمد کریمی بیرانوند، معاون اشتغال وزارت کار 
درباره شائبه هایی که درباره آمار اشتغالزایی دولت 
به وجود آمده است گفت: شروع دولت سیزدهم با 
واکسیناسیون سراسری جهت مقابله با پاندمی کرونا 
موجب ورود نیروی کار به چرخه اقتصاد کشور شد. 
بر اساس نتایج طرح آمارگیری نیروی کار مرکز آمار 
ایران، با شروع همه گیری کرونا، در سال ۹۹ تعداد 
جمعیت فعال کشــور با افت قابل توجهی به میزان 
بیش از یک میلیون و ۴۰۰ هزار نفر مواجه شــد و 
در سال ۱۴۰۰ با کاهش اثرات منفی بیماری کرونا 
بر بازار کار بر تعداد جمعیت فعال کشــور کشور به 
میزان بیش از ۸۵ هزار نفر افزوده شد که تا حدودی 

بیانگر ایجاد امید در پیدا کردن شغل است.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه در ســال ۱۴۰۱ به 
طور متوسط حدود ۲۴۲ هزار نفر به جمعیت فعال 
کشــور افزوده شده اســت گفت: بنابراین، یکی از 
مشــخصه های بارز بازار کار در این دوره، افزایش 
ورودی به بازار کار برای مشارکت در فعالیت های 

اقتصادی است.
کریمــی بیرانوند منابع قابل اســتناد بــرای ارائه 
آمارهای اشتغال را مرکز آمار ایران، سازمان تأمین 
اجتماعی و سامانه رصد ملی اشتغال وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی دانســت و گفت: در راســتای 
اجرای برنامه دولت ســیزدهم برای ایجاد سالانه 
یک میلیون شغل توسط اســتان ها و دستگاه های 
اجرایی، سامانه ملی رصد اشــتغال با رویکرد ثبت 
خدمات اشتغال )ثبت و صدور مجوز کسب و کار، 
تأمین مالی طرح کســب و کار، مشاوره و آموزش 
مهارت برای نیــروی کار و ...( طراحــی و اجرایی 
 گردید، مطابق با آخرین آمار دریافتی از داشــبورد 
تمام شماری این ســامانه بیش از یک میلیون نفر 
به تفکیک استان های کشــور این خدمات اشتغال 
را دریافت کرده اند، در برخی کسب و کارها با ثبت 

خدمت اشتغال تا به ثمر رسیدن و پایداری و ایجاد 
شغل، نیازمند صرف زمان است.

بیمه شدن بیش از 638 هزار نفر حرف 
مشاغل آزاد جدید در سال 1401

معاون وزیر کار افزود: با احتســاب بیمه شــدگان 
اجباری و حرف و مشاغل آزاد جدید بیش از ۶۳۸ 
هزار نفر در سال ۱۴۰۱ آغاز به کار کرده  اند، تعداد 
برقراری های بیمه بیکاری نیز در مدت مشابه مذکور 
) بهمن ۱۴۰۱ )۱۶۶۴۲۳ نفر( نســبت به اسفند 
۱۴۰۰)۱۷۳۴۰۰۰ نفر( نیــز با کاهش ۴درصدی 
همراه بوده است که نشان دهنده کاهش بیکاری و 

بهبود شرایط اشتغال کشور است.
کریمی بیرانوند گفت: بنابر این طبق آمار سازمان 
تأمین اجتماعی طی یکســاله اخیــر تعداد بیمه 
بیکاری کاهش یافته و آمار بیمه شدگان اجباری و 
حرف و مشاغل آزاد افزایش یافته که هر دو نشان از 
بهبود اوضاع بازار کار کشور و افزایش کیفیت شغل 

و درآمد است.
معاون وزیر کار تاکید کرد:  بیمه تأمین اجتماعی 
نشانه تلفیق پایداری شــغل و کیفیت آن است که 
سبب ماندگاری و افزایش اشتغال رسمی می باشد. 
وی در ادامه با اشاره به آمار مرکز آمار ایران گفت:  
گزارش های مرکز آمار، بر مبنای نمونه گیری از کل 
جامعه آماری است و طبق آخرین گزارش این مرکز، 
بررســی نرخ بیکاری افراد ۱۵ساله و بیش تر نشان 

می دهد که ۹,۷ درصد از جمعیت فعال )شــاغل 
و بیکار(، بیــکار بوده اند. در زمســتان ۱۴۰۱، به 
میزان ۴۰,۵درصد جمعیت ۱۵ســاله و بیش تر، از 
نظر اقتصادی فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان 
یا بیکاران قــرار گرفته اند. بررســی تغییرات نرخ 
مشــارکت اقتصادی حاکی از آن است که این نرخ 
نسبت به فصل مشابه در سال قبل )زمستان ۱۴۰۰( 

۰,۱ درصد افزایش یافته است.

کاهش نرخ بیکاری به 9 درصد عددی بی 
سابقه در 20سال اخیر

کریمی بیرانوند بیان کرد: منبــع اول یعنی مرکز 
آمار ایران آخرین نتایج آمارگیری خود را که فصل 
زمســتان ۱۴۰۱ می باشد منتشــر نموده است و 
نتایج این آمارگیری نشــان می دهد نرخ بیکاری 
در کل ســال ۱۴۰۱ به عدد ۹ درصد رسیده است 
که در مقایسه ۲۰ ســاله اخیر عددی چشمگیر و 

بی سابقه است.
معاون اشتغال وزارت کار ادامه داد: از طرفی حتی 
در زمستان اخیر با افزایش نرخ فصلی بیکاری نسبت 
به سال ۱۴۰۰ به میزان ۰,۳ درصد، همچنان آمار 
شاغلین در کشــور که ۲۳ میلیون و ۴۳۶ هزار نفر 
می باشد در قیاس با سال ۱۳۹۹ به میزان ۳۰۰ هزار 
نفر بیشتر است که نشــان می دهد در میان مدت 
این نرخ بهبود پیدا کرده است. بررسی اشتغال در 
بخش های عمده اقتصادی نشــان می دهد که در 

زمستان ۱۴۰۱، بخش خدمات با ۵۳,۷درصد بیش 
 ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. 
در مراتب بعدی بخش های صنعت با ۳۳,۲ درصد و 

کشاورزی با ۱۳درصد قرار دارند.
وی با بیان اینکه افزایش ســهم گــروه خدمات از 
حجم یک اقتصاد خبرخوبی تلقی می شود گفت:  
این موضوع از نکات مثبتی اســت که اقتصادهای 
پیشــرفته دارای آن هســتند. خدمات چه از نظر 
ســهم در معاملات بین المللی و چه از نظر نقشی 
که در فرآیند و تسهیل توسعه پیدا کرده به تدریج 
 به بخش اصلی و مؤثــر اقتصاد کشــورها تبدیل 

شده است.
معاون اشتغال وزارت کار بیان کرد: خدمات کارآمد 
برای توسعه اقتصادی حیاتی و ضروری هستند. چرا 
که بسیاری از خدمات به  نوعی نهاده ها و ورودی های 
تولید کالاها و خدمات دیگر هســتند. در نتیجه، 
کیفیت و هزینه های آن ها بر عملکرد اقتصاد و رشد 
اقتصادی تأثیرگذار است. افزایش سهم این بخش 
در اقتصاد کشور نشان از رشــد و توسعه اقتصادی 
و همچنین اشتغال  زایی در کشور دارد. این رویکرد 
تغییر فعالیتی نه فقط در ایران که در همه دنیا در 

حال رخ دادن است.
کریمی بیرانوند گفت: آمار اخیر نتایج دیگری نیز 
ارائه می کند. از جمله اینکه از مجموع ۳۱ اســتان 
کشور ۱۶ استان با کاهش نرخ بیکاری در زمستان 
۱۴۰۱ با نسبت مشابه مواجه بوده و ۱۹ استان نرخ 

تک رقمی بیکاری را تجربه نموده اند.
وی با بیان اینکه منبع دوم احصای آمار اشــتغال 
و نــرخ بیکاری کشــور آمارهای ســازمان تأمین 
اجتماعی می باشــد، گفت: مطابــق آخرین آمار، 
تعداد بیمه شدگان اجباری در بهمن ۱۴۰۱ نسبت 
به اســفند ۱۴۰۰ با رشــد ۴,۰۴ درصدی همراه 
بوده اســت. از طرفی تعداد بیمه شــدگان حرف و 
مشاغل آزاد نیز در بهمن  ماه ۱۴۰۱ نسبت به اسفند 
۱۴۰۰رشد حدود ۱۵درصدی را تجربه نموده است. 
هم چنین تعداد برقراری های بیمه بیکاری نیز در 
مدت مشابه مذکور )بهمن ۱۴۰۱نسبت به اسفند 
۱۴۰۰( نیز با کاهش ۴درصدی همراه بوده است که 
این به معنای کاهش تعدیل و اخراج نیروی کار در 
سال است و در نهایت این آمار افزایش حدود ۷۰۰ 
هزار نفری بیمه شدگان حوزه اشتغال در سال ۱۴۰۱ 
را نشان می دهد که البته این آمار مشاغل غیررسمی 

را شامل نمی شود.

جزئیات اشتغالزایی ۱ میلیون نفری در ۱۴۰۱اعلام شد

نرخ بیکاری تک رقمی در 19 استان

شــرایط خریــد اســتقلال و 
پرسپولیس آسان تر شد

رئیس ســازمان خصوصی ســازی از آسان تر 
شدن شــرایط مزایده دوم دو باشگاه محبوب 
پایتخت خبر داد. حسین قربان زاده اعلام کرد 
که: " در هیات واگذاری مصوب شــد: مزایده 
دوم بلوک ۵۱ درصدی باشگاه های استقلال و 

پرسپولیس با شرایط آسان تر از مزایده اول.”
بر اســاس این گــزارش، یکــی از مهم ترین 
مشــکلات ســرخ آبی ها که باعث شد مجوز 
حرفــه ای ایــن دو باشــگاه صادر نشــود و 
پرسپولیس و استقلال از لیگ قهرمانان آسیا 
در سال ۲۰۲۲ حذف شوند، مالکیت مشترک 
این دو باشگاه و البته دولتی بودن آنهاست. بر 
اساس قوانین، هیچ شخص حقیقی و حقوقی 
نمی تواند در یک تورنمنت، مالکیت دو باشگاه 
را در اختیار داشته باشد تا شائبه هرگونه تبانی 
از بین برود. با این حال، در ســال های اخیر با 
وجود اینکه دولت مالکیت دو باشگاه استقلال 
و پرسپولیس را در اختیار داشت اما مسئولان 
ورزش ایران با سندســازی طــوری وانمود 
می کردند که مجمع دو باشگاه متفاوت است 
تا به این ترتیب مجوز حرفه ای آنها صادر شود 
اما در سال AFC ،۲۰۲۲ دیگر زیر بار نرفت و 
مجوز حرفه ای این دو باشگاه را صادر نکرد تا 
به این ترتیب مسئولان ورزش ایران به سمت 
واگذاری دو باشگاه اســتقلال و پرسپولیس 

قدم های موثری بردارند.
بر این اســاس، قرار بود مزایــده بلوک های 
۵۱ درصدی ســهام دو باشــگاه پرسپولیس 
و اســتقلال به ترتیــب در روزهــای ۷ و ۱۰ 
اسفند امسال انجام شود.شرایط واگذاری ۵۱ 
درصدی سهام دو باشــگاه اینطور به تصویب 
رســیده بود که قیمت ۵۱ درصد از ســهام 
اســتقلال ۲۳۸۶ میلیارد تومان و قیمت ۵۱ 
درصد از سهام پرســپولیس ۲۷۳۶ میلیارد 
تومان بود. طبق تصمیم قبلــی، خریدار باید 
۲۰ درصد قیمت را حدود ۲۰ روز کاری بعد از 
تاریخ معامله به شرکت سپرده گذاری مرکزی 
پرداخت میکرد. مدت اقســاط شش سال و 
فاصله اقساط نیز شــش ماهه در نظر گرفته 

شده بود.

گزارش گرانفروشی به صورت برخط
معاون وزیر صمت با بیان اینکه مردم میتوانند 
گرانفروشــی را برخط گزارش کنند، گفت: 
فروش کالاهــا از جمله فروش اقســاطی و 
اعتباری شفاف می شود. علیرضا شاه میرزایی 
در مراسم پایش پیشرفت ســامانه شفافیت 
فروشــگاهی با بیان اینکه این ســامانه اغلب 
حوزه ها از جمله لوزام یدکی، خودرو، لاستیک، 
موبایل، خرده فروش ها، پوشاک، فروشگاه های 
زنجیره ای و … را شفاف می کند، اظهار داشت: 
سال گذشته به دلیل نوسانات ارزی در حوزه 
گوشی های موبایل نوساناتی را شاهد بودیم که 
از قبــل ارز ارزان قیمت گرفته بودند و لزومی 
نداشت که موبایل را با قیمت بالاتری بفروشند 

اما مشکلاتی ایجاد شد.
معاون تجارت و خدمات وزیــر صمت افزود: 
همچنین در بخش خدمات پــس از فروش 
هم مشــکلاتی داشــتیم که پیش از سال در 
این حوزه اتفاقاتی افتاد و مصوباتش ابلاغ شد. 
امروز اولین واردکننــده ای را داریم که این 
تعهد را پذیرفته و کل شــبکه اعم از خدمات 

پس از فروش و قیمت را شفاف می کند.
وی در ادامه گفت: با توجــه به اینکه علاوه بر 
تورم، رکود هم داریم باید مهــار تورم همراه 
با مقابله با رکود باشد. به دلیل کاهش قدرت 
خرید مردم این رکود در بســیاری از بازارها 
مشــکل ایجاد می کند. لذا یکی از راهکارها 

تشویق تحریک تقاضا فروش اقساطی است.
معاون وزیر صمت افزود: برای اینکه مطمئن 
باشیم این شــیوه تورم زا نیست باید زنجیره 
شفاف شود. بنابراین فروش اقساطی و اعتباری 
را شفاف می کنیم. شــاه میرزایی به سامانه 
شــفافیت فروشــگاهی اشــاره کرد و گفت: 
مقدمات اجرای سامانه شفافیت از آذر ۱۴۰۱ 
ایجاد و در اوایل بهمن ماه ابلاغ شد. بنابراین 

کار به صورت رسمی از بهمن ماه کلید خورد.
وی با بیان اینکه برای فروشــگاه ها باید یک 
پنجره واحد داشته باشیم، تصریح کرد: کالاها 
مجهز به بارکد هســتند و مردم با زدن بارکد 
مستقیم به ۱۲۴ متصل می شوند و اگر گران 
فروشــی دیدند همانجا می تواننــد تخلف را 
گزارش دهند. شــاه میرزایی گفت: در حال 
حاضر روی ۱۰۰ هزار کارتخوان و بارکد خوان 

نرم افزار مربوطه نصب شده است.
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وزیر صمت گفت: سامانه شــفافیت فروشگاهی 
تکمیل کننده ســامانه جامع تجارت اســت که 
انتهای زنجیره تولید را شفاف می کند. سید رضا 
فاطمی امین در مراســم پایش پیشرفت سامانه 
شفافیت فروشگاهی وزارت صمت اظهار داشت: 
کلیدواژه ای که در یک ســال و نیم گذشته بر آن 
تاکید کردیم حکمرانی نوین است. اعتقاد داریم که 
استعداد و ظرفیت مردم و شرکتهای ایرانی بسیار 
بیشتر از خروجی فعلی است. شیوه حکمرانی ما به 
گونه ای است که برای این ظرفیت ها گاهی اوقات 

مانع ایجاد می کنیم و آن پیش برندگی را نداریم.
وی تاکید کرد: بــا اصلاح نظــام حکمرانی این 
اســتعداد و ظرفیت جهش می یابد. وزیر صمت 
افزود: ســامانه جمع ســپاری یکی از ابزارهای 
حکمرانی نوین اســت که به رشــد تولید و مهار 

تورم کمک می کند. بحث امــروز هم یک مؤلفه 
دیگر از حکمرانی نوین اســت که می توان به آن 

هوشمندسازی هم گفت.
وی ادامه داد: در مورد دولت الکترونیک یا هوشمند 
تصور اشتباهی است مبنی بر اینکه اگر فرایندهای 
داخلی را الکترونیک کنیم یعنی به هدف رسیده 
ایم اما اصل حاکمیت هوشــمند یعنــی این که 
بخش تحت مدیریت هم الکترونیک شود. فاطمی 
امین افزود: دولت هوشمند را در حد یک سازمان 
هوشمند تعریف نمی کنیم بلکه هوشمندسازی 

ساختارها و بخش مدیریتی نیز مدنظر است.
وی با بیان اینکه ســامانه شــفافیت فروشگاهی 
تکمیل کننده سامانه جامع تجارت است، گفت: 
در سامانه جامع تجارت میزان تولید و حلقه های 
نخست زنجیره مشــخص بود اما انتهای سامانه 

شفاف نبود؛ بنابراین سامانه شفافیت فروشگاهی 
مربوط به حلقــه انتهای ســامانه جامع تجارت 
می شــود که انتهای خط را شفاف می کند، از این 
رو باعث می شود داده های حلقه های قبلی زنجیره 
تولید نیز قابل استفاده شود. وزیر صمت گفت: البته 
اسم سامانه جامع تجارت به سامانه تولید و تجارت 
تغییر کرده اســت. وی در ادامه تصریح کرد: در 
حال حاضر همکاران ما در سراسر کشور مثلًا ۱۰۰ 
قلم کالا را قیمت گیــری می کنند و عصر آن روز 
استعلام قیمتها را می گیریم. اما در سامانه شفاف 
فروشگاهی وقتی خریدی انجام می شود و خریدار 
کارت می کشد تمام اطلاعات مبلغ و میزان خرید 

برای سامانه ارسال می شود.
فاطمــی امین اضافه کــرد: هر روز بــه ما اطلاع 
می دهند که مثلًا فلان نوع ماکارونی با این تعداد 

و قیمت در فلان فروشگاه در شهر ایکس فروخته 
شد. وی افزود: این ســامانه دو کاربرد دارد؛ ابتدا 
اینکه موجــودی کالاها و کالاهــای باقی مانده 
مشخص می شود و به این ترتیب آمار شرکت پخش 
شفاف می شود. وزیر صمت ادامه داد: کاربرد دوم 
اینکه مشخص می شود کالا با چه قیمتی فروخته 
شده و می توان متوجه گرانفروشی ها شد. بنابراین 
اطلاعات پرداخت در اختیار ما قــرار می گیرد و 
قیمتها را می تواند کنترل کند. وی افزود: الگوی 
خرید هم مشخص می شــود و کلان داده فراهم و 
رفتارهای مصرفی مردم مشــخص می شود. وزیر 
صمت گفت: بنابراین با سامانه فروشگاهی علاوه 
بر اطلاع داشتن از موجودی و قیمت کالاها کلان 
داده ای مبنی بر رفتار مصرف کنندگان به دست 

می آوریم تا بدانیم بازار به کدام سمت می رود.

شــاخص کل بورس در نخســتین دقایق معاملات 
روز سه شنبه با رشــد بیش از ۲۴ هزار واحد از کانال 
۲ میلیون و ۳۰۰ هزار واحد عبور کرد. بازار سهام در 
ادامه روند صعودی خود معاملات سه شنبه را تقاضای 
بالای خریداران آغاز کرد و شاخص کل بورس رکورد 

دیگری را ثبت کرد.
در جریان معاملات بازار ســهام شاخص کل بورس 
دقایقی قبل با ثبت رشــد بیش از ۲۴ هزا واحدی به 

کانال ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار واحــد صعود کرد و در 
ارتفاع ۲ میلیون و ۳۱۳ هزار واحد ایســتاد. شاخص 
هم وزن با ۱۳ هزار و ۶۵۷ واحد افزایش به ۷۵۴ هزار و 
۳۱۷ واحد رسید. بیشترین اثر مثبت بر صعود شاخص 
بورس هم تا به این لحظه توسط توسعه معادن و صنایع 
معدنی خاورمیانه، بانک ملت، کشتیرانی جمهوری 
اســلامی ایران، ایران خودرو و سرمایه گذاری تامین 

اجتماعی رقم خورده است.

براســاس آمار دوازده ماهه ســال ۱۴۰۱ گمرک 
ج.ا.ایران, حجم صادرات ایران به عمان در ســال 
۱۴۰۱ نسبت به ســال ۱۴۰۰ رشد ۵۲ درصدی 

را تجربه کرد.
براســاس آمــار دوازده ماهه ســال ۱۴۰۱ گمرک 
ج.ا.ایران, حجم صادرات ایران به عمان در سال ۱۴۰۱ 
نسبت به سال ۱۴۰۰ رشــد ۵۲ درصدی را تجربه 
کرد. براین اساس, میران صادرات ایران به عمان در 

ســال ۱۴۰۱ از نظر وزنی معادل ۳,۳۴۲,۶۹۷,۸۴۹ 
کیلوگرم و از نظر ارزشی معادل ۱,۰۸۷ میلیارد دلار ) 
۱,۰۸۷,۲۱۹,۲۵۶ دلار( بوده است و این در حالیست 
که میزان صــادرات ایران به عمان در ســال ۱۴۰۰ 
معادل ۷۱۶ میلیون دلار )۷۱۶،۲۲۵،۱۵۲ دلار( بوده 
است. در مقابل, حجم واردات ایران از عمان در سال 
۱۴۰۱ نیز نسبت به سال ۱۴۰۰ رشد ۲۹ درصدی را 

تجربه نمود. 

رئیس مجمع عالــی واردات گفت: با انعقــاد تفاهمنامه 
میان مجمع واردات و ســازمان غــذا و دارو واردات مواد 
غذایی، آشامیدنی و مواد اولیه تسهیل می شود. در راستای 
توسعه همکاری و کمک به تسهیل امور مربوط به واردات 
مواد غذایی، آشامیدنی و مواد اولیه تفاهمنامه همکاری 
میان مجمع وادرات و سازمان غذا و دارو منعقد شد. این 
تفاهمنانه که با حضور علیرضا مناقبی رئیس مجمع واردات 
و فرامرز خدائیان چگنی مدیرکل امور فرآورده های غذایی 
و آشامیدنی سازمان غذا و دارو منعقد شد، فرصت همکاری 
بیشتر واردکنندگان موادغذایی و آشامیدنی با سازمان غذا 

و دارو را فراهم می کند.
علیرضا مناقبی رئیس مجمع عالی واردات با بیان اینکه 
مجمع واردات از همکاری با سازمان غذا و دارو در راستای 
توسعه مناسبات، تعمیق تفاهمات و تسهیل امور استقبال 

می کند، درباره ایــن تفاهم نامه در گفتگــو با خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تسنیم اظهار داشت: برای هم افزایی 
در برنامه های ارتقاء سلامت مواد غذایی و پایش و کنترل 
اصالت مواد اولیه مورد نیاز صنایع غذایی و فرآورده های 
غذایی و آشامیدنی وارداتی و استفاده از توانمندی مجمع 
واردات، این تفاهم نامه میــان اداره کل امور فرآورده های 

غذایی و آشامیدنی و مجمع واردات منعقد شده است.
وی با بیان اینکــه همفکری، تبادل نظر و مشــورت در 
خصوص ضوابط و دســتورالعمل های اجرایی و در حال 
تدوین مربوط به واردات فرآورده های غذایی و آشامیدنی 
مبنای همکاری این تفاهمنامه است، تصریح کرد: سرعت 
بخشــیدن و رفع مشکلات شــرکت های عضو مجمع از 
طریق تشکیل میزخدمت در مجمع و همکاری نزدیک با 
کارشناسان سازمان غذا و دارو، برگزاری دوره های آموزشی 

و مشارکت در شناسایی و جلوگیری از توزیع مواد اولیه و 
فرآورده های تقلبی و فاقد اصالت در سطح بازار بخشی از 
اهداف این تفاهمنامه است. رئیس مجمع عالی واردات ادامه 
داد: اطلاع رسانی و فرهنگ سازی در زمینه ارتقاء سلامت 
محصولات غذایی از طریق ساخت محتوا و ترویج فرهنگ 
تفکر ملی برای ارتقاء سطح سلامت و حمایت از تولید ملی 
و توسعه صادرات نیز یکی دیگر از برنامه هایی است که در 

راستای انعقاد این تفاهمنامه عملیاتی خواهد شد.
وی به فراهم شــدن فرصت همکاری نزدیک و تنگاتنگ 
میان مجمع عالی واردات و سازمان غذا و دارو اشاره کرد و 
توضیح داد: در این راستا مدیرکل امور فرآورده های غذایی 
و آشامیدنی سازمان غذا و دارو بر استفاده از توان تخصصی 
اعضاء مجمع عالی واردات از طریق حضور در جلســات 
عمومی، کارشناسی و تخصصی و همچنین کمیته های فنی 

سازمان غذا و دارو تأکید دارد. مناقبی همچنین به مواضع 
سازمان غذا و دارو نسبت به مجمع عالی واردات اشاره کرد 
و گفت:  مدیرکل امور فرآورده های غذایی و آشــامیدنی 
سازمان غذا و دارو این مجموعه را سالم ترین، قانونی ترین 
و قوی ترین تشکل وارداتی در حوزه واردات دانست. وی با 
بیان اینکه ایشان مجمع واردات را بازوی تخصصی، فنی و 
اجرایی سازمان خواند و تأکید کرد: آشنایی و تسلط مجمع 
و اعضای آن با تمام ریزه کاری هــای واردات مواد اولیه، 
محصولات غذایی و آشــامیدنی و همچنین سامانه ها و 
بخش های اجرایی می توان در بهبود عملکرد اداره کل امور 
فرآورده های غذایی و آشامیدنی اثر گذاری بالایی داشته 
باشد و این مسیر می تواند به تسهیل امور و جلوگیری از 
پیچیدگی و موازی کاری در رسیدگی به امور تخصصی 

کمک شایانی نماید.

وزیر صمت: توزیع کالاها شفاف می شود

ابزار جدید دولت برای کنترل قیمت ها

رشد 52 درصدی صادرات ایران به عمان شاخص کل بورس از قله ۲.۳ میلیون واحد عبور کرد

تسهیل واردات مواد غذایی، آشامیدنی و مواد اولیه 
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3 بازار

بسیاری از مسئولان اتحادیه و تشــکل های تولیدی بر این 
باورند که با وجود پتانســیل بالای تولید مــرغ در واحدهای 
مرغداری، اتخاذ سیاست و برنامه ریزی مدون بازار را به آرامش 
می رساند. طی ماه های اخیر به سبب فراوانی عرضه در برابر 
تقاضا، مرغ کمتر از نرخ مصوب به فروش می رفت و میزان مازاد 
به حدی بود که مسئولان تشــکل ها و اتحادیه های تولیدی 
مردم را به خرید و ذخیره ســازی خانگی مرغ ترغیب کردند. 
در نهایت استمرار زیان چندماهه به جایی رسید که مرغداران 
در اسفند میزان جوجه ریزی خود را کاهش دادند که آثار این 

موضوع، اکنون در بازار مشهود است.
علی رغم ذخایر مناسب مرغ منجمد پشتیبانی امور دام، اما 
میزان توزیع مرغ گرم در بازار به ســبب کاهش جوجه ریزی 
تا حدودی تحــت تاثیر قرار گرفته بــه طوریکه وزارت جهاد 
کشاورزی در راســتای تنظیم بازار اقدام به واردات مرغ گرم 
کرده است. این درحالی است که بنابر اعلام مسئولان وزارت 
جهاد پتانسیل و تولید سالانه ۳ میلیون تن مرغ در کشور وجود 
دارد که این میزان حداقل یک میلیون تن مازاد بر نیاز کشور 
است که با این وجود انتظار می رود مسئولان با اتخاذ برنامه 

ریزی مدون و تامین به موقع مرغ به جــای واردات، اقدام به 
صادرات کنند.

در این راستا شــهیاد آبنار مدیرکل دفتر بازرگانی کالاهای 
کشاورزی گفت: محموله های گوشت گرم مرغ وارداتی برای 
تنظیم بازار و تامین بخشی از نیاز کشــور در راه است. آبنار 
گفت: تاکنون شرکت پشــتیبانی امور دام دو یا سه محموله 
گوشت مرغ گرم وارد کرده و  هفته گذشــته بخشی از آن با 
قیمت مناسب در اســتان تهران توزیع شــده است.ارسلان 
قاسمی رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق تعاون عدم برنامه 
ریزی وزارت جهاد کشاورزی را علت اصلی نوسان قیمت مرغ 
در بازار اعلام کرد و گفت: علی رغم افزایش چشمگیر قیمت 
نهاده های دامی در بازار آزاد، مسئولان وزارت جهاد توجهی 
ندارند و تنها با قیمت گذاری دستوری صدای مرغداران را در 

آوردند.
به گفته او، با وجود ظرفیت ۳ میلیون تن تولید مرغ و مصرف 
سالیانه ۲ میلیون تن باید بدنبال صادرات باشیم، درحالیکه 
مسئولان بدلیل عدم برنامه ریزی بدنبال واردات و ساده ترین 
راه حل برای تنظیم بازار هستیم. قاسمی ادامه داد: با توجه به 

آنکه واردات مرغ با شعار سال مغایرت دارد؛ از این رو با برنامه 
ریزی مناســب تامین نهاده های دامی و حذف قیمت گذاری 
دستوری شرایط تولید و بازار مرغ طی ۲ تا ۳ ماه آتی به روال 

عادی بازمی گردد.
بررسی های میدانی از ســطح بازار نشــان می دهد که هم 
اکنون هرکیلو مرغ گرم در خرده فروشی ها با نرخ ۷۰ تا ۱۰۰ 
هزارتومان به فروش می رسد، درحالیکه مدیرکل بازرسی و 
نظارت وزارت جهاد اذعان می کند که فروش مرغ بالاتر از نرخ 
مصوب ۶۳ هزارتومان گرانفروشــی است. محمدعلی کمالی 
سروستانی مشــاور اتحادیه مرغداران گوشتی با بیان اینکه 
نیازی به واردات مرغ نداریم، گفت: با توجه به آنکه مرغ های 
وارداتی الان وارد نمی شود و همزمان با افزایش تولید داخل به 
بازار عرضه می شود، از این رو توزیع مرغ های وارداتی می تواند 

بازار را دچار چالش کند.
به گفته او، هجوم خرید برای مرغ های خارجی موجب شده تا 
قیمت هرکیلو مرغ ترکیه از ۱.۶ دلار به ۲.۴ دلار برسد.کمالی 
سروستانی ادامه داد: هم اکنون قیمت هرکیلو مرغ زنده ۴۸ 
تا ۵۴ هزارتومان است که براین اســاس مرغ گرم با نرخ ۷۴ 

تا ۷۵ هزارتومان باید عرضه شــود و فروش با نرخ های بالاتر 
گرانفروشی است. مشاور اتحادیه مرغداران گوشتی گفت: بنابر 
برنامه ریزی صورت گرفته در فروردین حداقل ۱۰۵ میلیون 
قطعه جوجه ریزی و مرغ آن به بازار عرضه می شود که با این 
وجود کمبودی در عرضه نداریم. در شرایط کنونی برای رفع 
بحران کمبود مرغ گرم از مرغداران خواسته ایم که مرغ را با 

وزن بالاتری به بازار عرضه کنند.
با توجه به افزایش هزینه های حقوق و دستمزد، ریز مغذی، 
مکمل و... نرخ مصوب مرغ با احتســاب ســود منطقی برای 
مرغدار باید اصلاح شــود تا تولیدکننده بتواند به تولید ادامه 
دهد که در نهایت ازدیاد عرضه در برابر تقاضا موجب شده مرغ 
کمتر از نرخ مصوب به فروش رسد. کمااینکه سال گذشته به 
رغم قیمت مصوب ۴۳ هزارتومانی هرکیلو مرغ زنده، متوسط 

فروش بیش از ۳۶ هزار تومان نبود.
محمد یوسفی رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی 
گفت: با توجه به مشکلات نظام عرضه، مرغ کمتری از میدان 
بهمن و سایر مراکز عمده فروشی توزیع شد که در نهایت این 
امر منجر به قیمت های متفاوت مرغ در مغازه ها شــده است.

به گفته او، با توجه به عرضه مــرغ منجمد با قیمت و کیفیت 
مناسب از مردم تقاضا داریم که به خرید مرغ های منجمد روی 
بیاورند.یوسفی ادامه داد: با توجه به ذخایر مناسب پشتیبانی 
امور دام و حجم جوجه ریزی فروردین پیش بینی می شود که 

بازار ظرف یک ماه آینده به تعادل برسد.
رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی گفت: اگر ماهانه 
۱۲۰ تا ۱۳۰ میلیون قطعه جوجه ریزی صورت گیرد، نگرانی 
بابت تنظیم بازار نداریم. هرچند ممکن است کل این میزان 
در کشور مصرف نشود، اما مســئولان تنظیم بازار در صورت 
عدم جذب بلافاصله میزان مازاد را باید از ســطح بازار جمع 
آوری کنند تا کاهش قیمت اتفاق نیفتد که مرغدار متحمل 

زیان شود.
با توجه به پتانسیل تولید و ظرفیت واحدهای مرغداری انتظار 
می رود که مسئولان تدابیر لازم در خصوص تامین نهاده های 
دامی، اصلاح قیمت مصوب متناســب با هزینه های تولید و 
حذف قیمت گذاری دســتوری بیندیشــند تا بازار به تعادل 
و آرامش قبل بازگرددچراکه مکانیزم بــازار رقابتی عرضه و 

تقاضاست.

واردات مرغ راهکار تنظیم بازار
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سخنگوی کمیسیون توســعه تجارت خانه صنعت، معدن و 
تجارت ایران با اشــاره به ۱۱۳ میلیارد دلار تجارت غیرنفتی 
کشور، گفت: صادرات غیرنفتی کشور در سال ۱۴۰۱ با عبور 
از ۵۳ میلیارد و ۱۶۶ میلیون دلار و رشد ۱۰ درصدی، رکورد 

جدیدی را در تاریخ کشور به جا گذاشت.
به گزارش کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت، سید روح اله 
لطیفی اظهار داشت: تجارت غیر نفتی کشور در سال ۱۴۰۱ 
از لحاظ وزنی به ۱۵۹ میلیــون و ۲۳۶ هزار تن و از نظر ارزش 
به ۱۱۲ میلیارد و ۸۲۱ میلیون دلار رســید که با رشد ۱۱.۲ 

درصدی همراه بوده؛ این میزان تجارت غیــر نفتی در تاریخ 
کشور کم نظیر است و نسبت به ســال ماقبل آن ۱۱ میلیارد 
و ۳۸۰ میلیون دلار بیشتر شده است. وی افزود: از این میزان 
صادرات غیرنفتی، ۱۲۲ میلیون و ۵۶ هــزار تن به ارزش ۵۳ 
میلیارد و ۱۶۶ میلیون دلار سهم صادرات کشور بود که با رشد 
۱۰ درصدی نسبت به مدت مشابه، رکوردی تاریخی را از لحاظ 
ارزش به ثبت رسانده است، که بالاترین میزان صادرات تا پیش 
از این مربوط به سال ۹۳ با ۵۰ میلیارد و ۵۶۱ میلیون دلار بود.

سخنگوی کمیســیون روابط بین الملل و توسعه تجارت خانه 

صمت در خصوص پنج کشــور اول مقاصد صادراتی در ســال 
۱۴۰۱، گفــت: چین با خرید ۱۴ میلیــارد و ۵۸۴ میلیون دلار 
)بدون تغییر(، عراق با ۱۰ میلیارد و ۲۳۸ میلیون دلار )رشد ۱۵ 
درصدی(، ترکیه با هفت میلیارد و ۴۵۹ میلیون دلار )رشد۲۳ 
درصدی(، امارات با پنج میلیارد و ۷۶۷ میلیون دلار )رشــد ۲۸ 
درصدی( و هند بــا دو میلیارد و ۱۴۶ میلیون دلار )رشــد ۱۸ 
درصدی(، پنج مقصد اول صادرات کالاهای ایرانی در سال ۱۴۰۱ 
بودند. وی ادامه داد: در سال ۱۴۰۱ بیش از ۳۷ میلیون و ۱۸۰ 
هزار تن به ارزش ۵۹ میلیارد و ۶۵۵ میلیون دلار، کالا وارد کشور 

شده که نسبت به مدت مشــابه با وجود کاهش ۱۰ درصدی در 
وزن از لحاظ ارزش ۱۳ درصد رشد داشته است.

لطیفی در خصوص پنج کشــور اول فروشــنده کالا به ایران، 
گفت: امارات با فروش ۱۸ میلیارد و ۳۹۵ میلیون دلار )رشد 
۱۱ درصدی(، چین با ۱۵ میلیارد و ۷۴۴ میلیون دلار )رشد 
۲۴ درصدی(، ترکیــه با ۶ میلیارد و ۹۹ میلیون دلار )رشــد 
۱۵ درصدی(، هند بــا دو میلیارد و ۱۹ میلیون دلار )رشــد 
۸۰ درصدی( و آلمان با دو میلیارد و ۱۹ میلیون دلار )رشــد 
پنج درصدی(، به ترتیب پنج کشور نخست تامین کننده کالا 

برای کشورمان در سال ۱۴۰۱ بودند. سخنگوی سابق گمرک 
در پایان بیان کرد: با وجود فراهم شــدن شرایط بین المللی 
و هماهنگی های داخلی بین ســازمان ها و نهادهای مرتبط با 
ترانزیت، برای ثبت رکوردی جدید در سال گذشته، ترانزیت 
کالا در سال ۱۴۰۱ رشــد ۲.۲ درصدی را نسبت به سال قبل 
داشته اســت، البته نتوانستیم رکورد ســال ۱۳۹۳ را که ۱۳ 
میلیون و ۲۰۰ هزار تن بود را جابه جــا کنیم. وی اعلام کرد: 
ترانزیت کالاهای خارجی در سال ۱۴۰۱ به ۱۲ میلیون و ۹۱۲ 

هزار تن رسیده است.

وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به احــداث ۳۶۰ هزار واحد 
مســکونی برای محرومان گفت: ۲۴۰ هزار واحد در شهرها و 
۱۲۰ هزار واحد دیگر در روستاها باید ساخته شود که دراین بین 
سازمان ملی زمین و مســکن، زمین موردنیاز این پروژه را در 

شهرها و مراکز استان ها تأمین خواهد کرد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، مهرداد بذرپاش در نشستی 
با رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( با اشاره به تفاهم نامه 
منعقد شده در قالب قانون جهش تولید مسکن برای ساخت 
۳۶۰ هزار واحد مسکونی در شهرها و روستاها ویژه مددجویان، 
اظهار کرد: تأمین زمین برای این طرح باید به صورت اســتان 
به استان و به شکل مستمر پیگیری شده و از ظرفیت موجود 

اراضی برای ساخت مسکن متقاضیان استفاده شود.
وی همچنین بر لزوم برگزاری جلســات مســتمر و ماهانه با 
مدیران کمیته امــداد و معاونان حوزه مســکن وزارت راه و 

شهرســازی برای پیگیری اقدامات موردنیاز ساخت مسکن 
محرومان تأکید کرد. رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( نیز 
در این نشست، اشتغال، تأمین مسکن و فرهنگ سازی برای 
خودباوری و خوداتکایی را سه محور مهم اقدامات کمیته امداد 
امام خمینی )ره( بر اساس فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی 

بر توانمندسازی و مولدسازی عنوان کرد.
سید مرتضی بختیاری گفت: در همین راستا ۵۰۰ هکتار زمین 
برای ساخت مسکن محرومان شناسایی شــده و با همراهی 
وزارت راه و شهرسازی با طی مراحل تغییرات کاربری و الحاق 
آنها به محدوده های شهری استفاده خواهد شد. در این نشست 
مقرر شد که سامانه هوشــمند امداد )سها( کمیته امداد امام 
خمینی )ره( به سامانه املاک و اســکان متصل شده تا ثبت 
 و دسترســی به اطلاعات و تبــادل اطلاعات این دو ســامانه 

تسهیل شود.

به گفته رئیس انجمن قطعه سازان اینکه ما کل ظرفیت و تمرکز را بر 
روی عرضه خودروهای جدید قرار دهیم و از بازار آزاد غافل شویم، 
نشان از آن دارد که ما هسته اصلی بازار خودرو را فراموش کرده ایم.

محمد رضا نجفی منش، رئیس انجمن قطعه سازان همگن استان 
تهران با اشاره به گستردگی بسیار زیاد بازار خودرو در ایران گفت: 
آخرین آمارهای اعلام شــده از سوی پلیس نشان می دهد که در 
حال حاضر بیش از ۲۸ میلیون خودرو فعال در کشور در حال تردد 
هستند. از سوی دیگر تنها در سال گذشته بیش از هفت میلیون 

معامله خودرو در سراسر کشور انجام شده است.
وی ادامه داد: این موضوع نشــان می دهد که مــردم در بازار آزاد 
با قیمت هــای موجود در حــال معامله هســتند و اینکه ما کل 
ظرفیت و تمرکز را بر روی عرضــه خودروهای جدید قرار دهیم 
و از بازار آزاد غافل شــویم، نشــان از آن دارد که ما هسته اصلی 
بازار خــودرو را فراموش کرده ایــم. از این رو توقع ما این اســت 

که با نگاهی واقعی به مســائل این صنعــت، تصمیماتی گرفته 
 شود که در نهایت به ســود فعالان خودرو و البته مصرف کننده 

نهایی باشد.
در ادامه امیر حســین جلالی - عضو هیات رئیسه انجمن قطعه 
سازان - اظهار کرد: وقتی از مشکلات صنعت قطعه سازی صحبت 
می کنیم، تنها موضوع محدود بــه عدم تامین نقدینگی یا بدهی 
خودروسازان نیست، بلکه باید به این مسئله نگاه کنیم که قطعه 

سازان در این شرایط چطور توانسته اند به کار خود ادامه دهند.
به گفته وی، در سال های گذشته، قیمت برخی مواد اولیه، چند صد 
درصد افزایش یافته اما قطعه سازان یا اجازه افزایش قیمت محصول 
خود را نداشته اند یا خودروسازان توان خرید با قیمت واقعی را پیدا 
نکرده اند که این موضوع در نهایت به ضرر صنعت خودرو کشور و 

البته مصرف کننده نهایی تمام می شود.
عضو هیات رئیسه انجمن قطعه ســازان با اشاره به ظرفیت های 

مهم این بخش در اقتصاد ایران، توضیــح داد: در دوره برجامی و 
زمانی که خودروسازانی مانند پژو یا ســیتروئن به ایران آمدند، 
قطعه سازان ایرانی توانستند قراردادهایی را با آنها نهایی کنند و در 
این مسیر کیفیت برخی قطعات نیز تایید شد که البته در نهایت 
فرصت اجرای طرح های مشترک فراهم نشد. از این رو باید بدانیم 
 که صنعت قطعه ســازی ایران توان بالایی برای تولید با کیفیت 

محصول دارد.
جلالی ادامه داد: این ظرفیت وقتی با قیمت گذاری دســتوری، 
عدم تامین نقدینگی، بدهی معوق و بســیاری از مشــکلات در 
سیاست گذاری و تصمیم گیری مواجه می شود در نهایت باعث 
می شــود که ما نتوانیم تمام ظرفیت های موجود در این حوزه را 
مورد اســتفاده قرار دهیم. بنابراین با برخی تصمیمات اشتباه و 
سیاســت های غلط، آنچه که ترامپ و تحریم ها نتوانستند ضد 

صنعت خودرو ایران اجرایی کنند را ما خودمان اجرایی کرده ایم.

رئیس جمهور بر »تسهیل 
و تضمیــن اصل و ســود 
ســرمایه گذاری داخلــی 
و خارجــی در کســب و 
دیجیتــال«،  کارهــای 
»تضمین خرید خدمات صاحبان کسب و کارهای 
مجازی«، »تخصیص ارز مناســب برای توســعه 
اقتصاد دیجیتال«، »حمایت از صادرات فناوری و 
خدمات دیجیتال« و »فعال شدن ستاد ویژه اقتصاد 
رمز ارز« در راســتای رونق کســب و کارهای این 

عرصه تاکید کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولــت، آیت الله 
دکتر ســید ابراهیم رئیســی در نشست با جمعی 
از »فعــالان اقتصــاد دیجیتال« در نهاد ریاســت 
جمهــوری، اقتصــاد دیجیتــال را بخــش قابل 
توجهی از اقتصاد کشــورهای توســعه یافته و در 

حال پیشرفت دانست و با اشــاره به رشد فزاینده 
این اقتصاد در برخی کشــورهای همســایه گفت: 
 عقب ماندگی در این حوزه خســارت بار و غیرقابل 

جبران است. 
رئیس جمهور با اشاره به انگیزه و استعداد فوق العاده 
جوانان کشور در حوزه اقتصاد دیجیتال، برنامه ریزی 
برای حفظ و جذب استعدادهای کشور و برداشتن 
گام های بلند در زمینه هوش مصنوعی را ضروری 
دانست. دکتر رئیسی زمینه سازی برای حضور بیشتر 
بخش خصوصی در کســب و کارهای مجازی را از 
وظایف دولت و همچنین اتحادیه هایی که در حوزه 
اقتصاد دیجیتال فعالیت دارند، دانست و تأکید کرد: 
نقش دولت در عرصه کســب و کارهای دیجیتال، 

حمایت، هدایت و نظارت و تنظیم گری است.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه همه مســئولان و 
بخش های دولتی موظف به تسهیل فضای کسب 
و کار در اقتصاد دیجیتال و رفع موانع در این حوزه 
هستند، از تعدد مراجع و اطاله فرآیند صدور مجوز 

به عنوان یکــی از مهم ترین موانــع این عرصه یاد 
کرد و گفت: دســتگاه های تنظیم گر باید به نحوی 
فعالیت شــان را تنظیم کنند، که موجب اخلال در 
کسب و کار نشود. آیت الله رئیســی لزوم توجه به 
آموزش و تربیت نیروی انســانی کارآمد در حوزه 
اقتصــاد دیجیتال را مورد تأکید قــرار داد و گفت: 
خوشبختانه نیروی کار توانمندی در عرصه اقتصاد 
دیجیتال داریم، امــا میزان اشــتغال زایی در این 
حوزه، متناســب با این ظرفیت های موجود و قابل 

قبول نیست.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش با بیان 
اینکه از ابتدای آغاز به کار دولت سیزدهم کارگروهی 
تخصصی برای پیگیری مســائل مرتبط با اقتصاد 
دیجیتال تشکیل و اختیارات دولت به آن تفویض 
شده اســت، از این کارگروه خواست که به صورت 
مستمر مشکلات مربوط به کسب و کارهای مجازی 

را رصد کرده و برای رفع آنها تلاش مضاعف کند.
»تســهیل و تضمین اصل و سود ســرمایه گذاری 

داخلی و خارجی در کســب و کارهای دیجیتال«، 
»تضمین خرید خدمات صاحبان کسب و کارهای 
مجازی«، »تخصیص ارز مناسب برای توسعه اقتصاد 
دیجیتال«، »حمایت از صادرات فناوری و خدمات 
دیجیتال« و »فعال شدن ستاد ویژه اقتصاد رمز ارز« 

از دیگر تأکیدات دکتر رئیسی در این نشست بود.
رئیس جمهــور با یادآوری دســتور صریح خود به 
دستگاه های دولتی درباره اینکه بدون نظر و مشورت 
فعالان بخش خصوصی نباید درباره مسائل آن حوزه 
تصمیم گیری کنند، معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهــوری، وزارت ارتباطات و مرکــز ملی فضای 
مجازی را مکلف کرد نظام مسائل مربوط به حوزه 
اقتصاد دیجیتال و کسب و کارهای مجازی را احصا 
کرده و مشــکلات را با هم اندیشی و همکاری خود 

فعالان این حوزه برطرف کنند.
آیت الله رئیســی لزوم ثبات در سیاســت گذاری و 
تصمیمات دولتمردان را نیز مورد تأکید قرار داد و 
گفت: سرمایه گذاری در هر حوزه ای نیازمند ثبات 
است به نحوی که شرایط پایدار و مسیر آینده قابل 
پیش بینی باشد تا تولیدکننده بتواند با اطمینان و 

در فضایی واقعی فعالیت کند.
رئیس جمهور مرکز ملی فضــای مجازی را مأمور 
کرد پیشنهادات ارائه شــده در این نشست را برای 
تهیه لایحه جهت کنترل ریســک سرمایه گذاری 
در اقتصاد دیجیتــال و همچنین ایجاد شــورای 
رقابت اقتصاد دیجیتال مورد بررســی قرار دهد و 

تأکید کرد که ســهم ۷ درصدی اقتصاد دیجیتال 
در کشــور باید در گام اول به ۱۰ درصد برسد و در 
گام های بعدی با کمک شرکت های دانش بنیان که 
 امروز از ۵ هزار به ۸ هزار شــرکت رسیده، افزایش 

بیشتری یابد.
پیش از ســخنرانی رئیس جمهور، مینا مهرنوش 
رئیس اتحادیه کشــوری کسب و کارهای مجازی، 
علی رسولی زاده مدیرعامل شــرکت دانش بنیان 
پات، عباس عسگری مدیرعامل پیام رسان سروش 
پلاس، علیرضــا عابدین نژاد مدیر عامل شــرکت 
دوران، مسعود شــکرانی مدیرعامل گروه داده ورز 
جویان که طراحی پلتفرم هایی چون شاد، شاپرک 
و دیجیتال را برعهده داشته، محمدمهدی تقی پور 
مدیرعامل شرکت به پرداخت ملت، مهدی انجیدنی 
مدیرعامل شبکه پیام رســان گپ، محمدرضا آقایا 
مدیرعامل ســایت باسلام، اســلامی رئیس نظام 
صنفی رایانه ای اســتان تهران، حمیدرضا فومنان 
مدیرعامل شــرکت آرمان رایان شــریف، آســیه 
حاتمی یزدی مدیرعامل شرکت ایران تلنت، مهدی 
جعفری جوزانی نماینده جامعه بازی سازان کشور و 

امیرحسین راد مدیرعامل شرکت رمز ارز نوویتکس 
به بیان دیدگاه ها، دغدغه ها و مطالبات فعالان این 

حوزه پرداختند.
»ایجاد مناطق آزاد فناوری اطلاعات«، »جلوگیری 
از رقابت شــرکت های شــبهه دولتــی با بخش 
خصوصی«، »افزایش زمان تسویه حساب تسهیلات 
ارزی فعالان حــوزه دیجیتــال«، »آینده پژوهی 
و تثبیت بازار برای کســب و کارهــای مجازی«، 
»جلوگیری از ورود بانک ها به ســرمایه گذاری در 
عرصه اقتصاد دیجیتال« و »تدوین سند چشم انداز 
کشور برای سرمایه گذاری در حوزه رمز ارز و تدوین 
لایحه برای کنترل ریســک های این حــوزه« از 
جمله موضوعات مطرح شــده در این نشست بود 
و ســخنرانان علاوه بر تقدیر از دولــت برای ایجاد 
کارگروه اقتصــاد دیجیتال و تجمیــع مجوزهای 
کسب و کار مجازی، دو خبر خوب هم در این حوزه 
داشتند که عبارت بودند از رونمایی قریب الوقوع از 
مرکز تبادل پیام در شبکه های اجتماعی و صادرات 
فناوری و خدمات دیجیتال به دو کشور همسایه در 

آینده نزدیک.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رئیس جمهور: عقب ماندگی در اقتصاد دیجیتال خسارت بار و غیرقابل جبران است

تسهیل فضای کسب و کار در اقتصاد دیجیتال
تضمین خرید خدمات صاحبان کسب و کارهای مجازی

شکست رکورد صادرات با ۵۳ میلیارد دلار 

تجارت خارجی ایران به ۱۱۳ میلیارد دلار رسید

رئیس انجمن قطعه سازان: با عرضه خودروهای جدید نباید از بازار آزاد غافل شد۳۶۰ هزار واحد مسکونی برای محرومان احداث می شود

افزایش تولید ثروت با اقتصاد دیجیتال
مهدی غیبی، کارشناس فناوری

تا چندی پیش به فناوری های نوین نگاه مثبتی وجود نداشت، اما واقعیت این است که تا در چند سال 
اخیر سهم تولید محتوا در اقتصاد بسیار رشد داشته اســت. همچنین در حوزه های مختلف پزشکی، 
کشاورزی و حتی خدماتی هر روز ســهم کار فیزیکی کمتر از گذشته خواهد شد. اقتصاد دیجیتال در 
بلندمدت بسیار سودده خواهد بود. در بحث اشتغال ممکن است در کوتاه مدت تسهیلات ورود فناوری 
اطلاعات به حوزه اقتصاد مثبت نباشد اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد کرد و فناوری اطلاعات 

باعث ایجاد مشاغل بیشتری خواهد شد.
همچنین در بستر اقتصاد دیجیتال تعریف سنتی اشتغال تغییر می یابد و اشتغال یک پدیده مولد است. 
زمانی ماشین جای انسان را می گیرد و با مکانیزه کردن خدمات بخشی از نیروهای سنتی از کار بیکار 
می شوند در عوض برخی دیگر از مشاغل جدید ایجاد شــده و موجب ایجاد اشتغال می شود که البته 
تفاوت این دو در تخصصی بودن و مبتنی بر فنی بودن مشاغل است. در فضای جدید اشتغال مبتنی بر 

تخصص افراد و نه صرفا حضور فیزیکی افراد در محل کار است.
اقتصاد دیجیتالی مفهوم نسبتا جدیدی است که با گسترش فناوری اطلاعات و بکارگیری آن در جوامع 
در حال تکامل است. اقتصاد دیجیتالی که در مواردی اقتصاد اینترنتی، اقتصاد نوینی یا اقتصاد شبکه ای 
هم نامیده می شود، اقتصادی است که بر پایه فناوری های دیجیتال شامل شبکه های ارتباط دیجیتالی 
)اینترنت و دیگر شبکه های ارزشــی افزوده( رایانه ها، نرم افزار و دیگر فناوری های اطلاعاتی مرتبط 

استوار است.
اقتصاد دیجیتال می تواند با کاهش هزینه های مبادله، کمرنگ کردن واسطه گری در حوزه های کسب و 
کار، ارتقای شفافیت و افزایش اثربخشی و همچنین افزایش قدرت ذینفعان به ویژه مشتریان در کسب 
و کارهای مختلف و محوریت یافتن فناوری های پیشرفته و دانشی تغییرات اساسی در قاعده بازی های 

اقتصاد سنتی ایجاد کرده و روند تولید ثروت را افزایش دهد.
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فناوری و 
اطلاعات

بهبود جایگاه سرعت اینترنت ثابت ایران
طبق جدیدترین آمار منتشــره در وب سایت اسپیدتســت، میانه سرعت دانلود 
اینترنت ثابت در ایران در ماه مارس سال ۲۰۲۳، ۱۱.۵۷ مگابیت بر ثانیه، میانه 
سرعت آپلود اینترنت ثابت ۱.۹۷ مگابیت بر ثانیه و تأخیر ۳۰ میلی ثانیه است که 
رتبه ایران را به ۱۴۶ از میان ۱۸۰ کشــور رسانده است. به گزارش ایسنا، سرعت 
اینترنت یکــی از فاکتورهای کیفی خدمات اینترنتی محســوب می شــود و از 
 Speedtest مهم ترین دغدغه های کاربران اینترنتی به شمار می رود. وب سایت
 یکی از ســایتهایی اســت که شــاخص های جهانــی اینترنت را در کشــورها

 بررسی می کند.
طبق آخرین آمار منتشر شده در وب سایت اسپیدتست، تا ماه مارس۲۰۲۳، میانه 
جهانی سرعت دانلود اینترنت موبایل ۴۱.۵۴ مگابیت برثانیه، میانه جهانی سرعت 
آپلود اینترنت موبایل  ۱۰.۴۲ مگابیت بر ثانیه و تأخیر  ۲۸میلی ثانیه اســت. در 
حوزه اینترنت ثابت نیز میانه جهانی سرعت دانلود ۷۹.۰۰ مگابیت بر ثانیه، میانه 

جهانی سرعت آپلود ۳۴.۹۲ مگابیت برثانیه و تأخیر ۹ میلی ثانیه است.
این درحالی اســت که در  ماه فوریه ۲۰۲۳، میانه جهانی سرعت دانلود اینترنت 
موبایل  ۳۹.۷۷ مگابیت برثانیه، میانه جهانی سرعت آپلود اینترنت موبایل ۱۰.۱۸   
مگابیت بر ثانیه و تأخیر  ۲۸میلی ثانیه بود. در حوزه اینترنت ثابت هم میانه جهانی 
سرعت دانلود ۷۸.۶۲مگابیت بر ثانیه، میانه جهانی سرعت آپلود ۳۴.۳۹ مگابیت 

برثانیه و تأخیر ۹ میلی ثانیه بود.
رتبه یک تا پنــج اینترنت موبایل در جهــان در ماه مــارس ۲۰۲۳ به ترتیب به 
امارات متحده عربــی )۱۷۸.۲۵(، قطــر )۱۷۴.۵۶(، نــروژ )۱۴۳.۵۵(، کویت 
)۱۳۵.۶۳( و دانمــارک )۱۲۹.۹۵( تعلــق دارد. همچنیــن رتبه یــک تا پنج 
اینترنت پهن باند ثابت در جهان به ترتیب ســنگاپور )۲۳۵.۴۰( امارات متحده 
 عربی )۲۲۱.۸۷(، شــیلی )۲۲۰.۳۹(، چیــن )۲۱۶.۸۳(، دانمارک )۲۰۳.۷۸( 

تعلق دارد.
بر اساس اطلاعات این وب ســایت، در زمان بررسی شــده میانه سرعت دانلود 
اینترنت موبایــل در ایران ۳۶.۳۳ مگابیت بر ثانیه، میانه ســرعت آپلود اینترنت 
موبایل ۱۰.۹۲ مگابیت بر ثانیه و تأخیر ۲۹  میلی ثانیه است که رتبه ایران را به ۶۱ 
از میان ۱۴۰ کشور رسانده است. این در حالی است که در ماه فوریه ۲۰۲۳ میانه 
سرعت دانلود اینترنت موبایل در ایران ۳۵.۰۳مگابیت بر ثانیه، میانه سرعت آپلود 
اینترنت موبایل  ۱۰.۵۰مگابیت برثانیه و تاخیر ۲۹ میلی ثانیه بود که رتبه ایران را 

به ۶۱ از میان ۱۳۷ کشور رسانده بود.
بر اساس این آمار، اینترنت موبایل ایران درحال حاضر از بوتسوانا )یک کشور در 
آفریقا( و مراکش سریع تر و از برزیل و توگو )یک کشور در آفریقای غربی( کندتر 
است. در حوزه اینترنت ثابت نیز میانه سرعت دانلود در ایران ۱۱.۵۷ مگابیت بر 
ثانیه، میانه ســرعت آپلود ۱.۹۷ مگابیت بر ثانیه و تأخیر ۳۰ میلی ثانیه است که 

رتبه ایران را به ۱۴۶ از میان ۱۸۰ کشور می رساند.
این درحالی اســت که در ماه فوریه ۲۰۲۳، میانه سرعت دانلود اینترنت ثابت در 
ایران ۱۱.۲۷ مگابیت بر ثانیه، میانه سرعت آپلود اینترنت ثابت ۱.۹۷ مگابیت بر 
ثانیه و تأخیر ۳۰  میلی ثانیه بود که رتبه ایران به ۱۴۷ از میان ۱۸۰ کشور رسانده 
بود. براساس این آمار، اینترنت ثابت ایران درحال حاضر از سورینام و وانواتو)یک 
کشور در اقیانوسیه( سریع تر و از سیر الئون )یک کشور در آفریقای غربی( و تانزانیا 

کندتر است.

42  هزار خدمت ارائه شد تا بازار محصولات ایران ساخت 
رونق گیرد

کریدور فناوری تا بازار ایرانیان یکی از بسترهای ایجاد شده برای توسعه بازار داخلی 
و صادرات محصولات ایران ساخت و رونق دادن به بازار جهانی این تولیدات است.

این نهاد واسط بین شرکت های فناور، خدمات دهنده ها و نهادهای دولتی از جمله 
ســتاد نانو، معاونت علمی و فناوری و صندوق نوآوری و شکوفایی؛ طی ۱۲ سال 
اخیر توانسته با ارائه ۵ خدمت فناورانه به شرکت های دانش بنیان و فناوران؛ مسیر 

تجاری سازی خدمات و محصولات را تسهیل کند.
خدمات تجاری ســازی و صادراتی کریدور به شــرکت های دانش بنیان شامل 
»راه اندازی کســب وکار«، »مدیریت کســب وکار«، »توســعه بازار داخلی« و 
»توســعه بازار صادراتی« می شود که کارشناســان این نهاد با ارائه مشاوره های 
رایگان، توســط شبکه مشــاوران تخصصی، مسائل اولیه شــرکت های فناور را 
مرتفع می کنند. همچنین شــرکت های ارائه دهنده خدمات تجاری ســازی را 
 شناســایی و دسترســی به خدمات آنها را از طریق پرتال خدمات تجاری سازی 

تسهیل می کنند.
در ســال های اخیر، این نهــاد با ایجاد دفاتــر صادراتی در برخی کشــورها، در 
مســیر تســهیل ورود محصولات دانش بنیان به بازارهای جهانی حرکت کرده 
اســت. بر اســاس آمارهای موجود در حال حاضر ۴۲ هــزار و ۹۰۴ خدمت به 
 شرکت ها یا افراد متقاضی ارائه شده اســت و این مجموعه ماهیانه ۴۳۸ خدمت

 ارائه می کند.

بازار گوشی موبایل روسیه به تصرف چینی ها درآمد
تلفن های هوشــمند چینی بیش از ۷۰ درصد از بازار روسیه در سه ماهه نخست 
سال ۲۰۲۱ را تشکیل دادند. به گزارش ایسنا، افزایش نفوذ تلفن های هوشمند 
چینی پس از محدود شدن فروش سامسونگ و اپل در روسیه در واکنش به جنگ 
اوکراین روی داد و شرکتهای شیائومی و ریلمی چین اکنون جایگاه های برتر این 

بازار را در اختیار دارند.
مسکو وابستگی بیشتری به پکن پیدا کرده و استفاده از یوان را در فروش انرژی 
به چین، افزایش داده و با خروج خودروسازان غربی، خودروهای چینی بیشتری 

می فروشد.
شــرکت فروش محصولات الکترونیکی مصرفــی "ام ویدئــو ال دورادو" اعلام 
کرد اپل و سامســونگ اکنون به رتبه های ســوم و چهارم نزول کــرده اند؛ در 
حالی که ســال ۲۰۲۲ به ترتیــب در رتبه اول و ســوم این بازار قرار داشــتند. 
تقاضا برای برندهــای چینی از نظر حجمــی، به میزان ۴۲ درصد در مقایســه 
 با ســال گذشــته افزایش یافت و به مجموع ســهم آنها به بیــش از ۷۰ درصد 

رسید.
روسیه تلاش می کند خود را از وابســتگی به فناوری غربی خلاص کند. روزنامه 
کومرسانت ماه گذشــته گزارش کرده بود کرملین به مقامات مسئول برگزاری 
انتخابات ریاســت جمهوری ۲۰۲۴ روسیه گفته است اســتفاده از آیفون اپل را 
به دلیل نگرانی های امنیتی و احتمال آســیب پذیر بودن این گوشی ها در برابر 

سازمان های جاسوسی غربی، متوقف کنند.
کرملین همچنین به شرکت های روســی اجازه داده است بعضی از محصولات از 

جمله تلفن های هوشمند را بدون اجازه دارنده مجوز، وارد کنند.
تحلیلگران می گویند عمده دستگاه ها از چین وارد شده اند اما روزنامه ودوموستی 
در فوریه به تحقیقات گروه جی اس اشاره کرد که اعلام کرده بود واردات موازی 
کمک کرده است واردات آیفون از هند در سال ۲۰۲۲ در مقایسه با سال قبل، دو 

برابر شود.
بر اســاس گزارش رویترز، ســال گذشــته که تحریم های غربی باعث کاهش 
رشد اقتصادی و دستمزدها شــد، شــرکت ام ویدئو و اپراتور موبایل ام تی اس، 
 فروش تلفن های هوشــمند کارکــرده و ارزان را به عنوان گزینــه کم هزینه تر

 آغاز کردند.

اخبار

رییــس جهاد دانشــگاهی با 
تاکید بر اینکه این سازمان از 
تجربیات بسیار ارزشمندی در 
زمینه عبور از مرحله تحقیق 
و توســعه، تجــاری ســازی 
محصول و دستیابی به بازار برخوردار است، از آمادگی 
این ســازمان برای کمک بــه دانش بنیان های کوچک 
جهت تجاری سازی ایده و محصول اولیه و تبدیل شدن 

به مجموعه های بزرگ تولیدی خبر داد.
به گزارش خبرنــگار گروه علم و آمــوزش ایرنا، یکی از 
معضلات اصلی شرکت های دانش بنیان و ایده پردازان 
که محصولی را تولید اولیه کرده اند، عدم برخورداری از 
توان و تجربیات لازم به منظــور راه اندازی خط تولید، 
رساندن محصول به بازار و در ادامه تبدیل ایده نوآورانه 

خود به ثروت است.
هرچند در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری و صندوق نوآوری و شکوفایی معاونتی 
تحت عنوان تجاری سازی برای رفع این مشکل دانش 
بنیان ها تعریف و در طول ســال های گذشته اقدامات 
ارزشمندی نیز در این حوزه انجام شده است اما به دلیل 
وسعت کار، بسیاری از فعالان حوزه زیست بوم نوآوری و 

فناوری هنوز با این چالش مواجه هستند.
مشکلی که حالا سازمان جهاد دانشگاهی به عنوان یک 
نهاد شبه دولتی که سابقه درخشانی در طول چهار دهه 
گذشته در بومی سازی بسیاری از محصولات و خدمات 
مورد نیاز کشور داشته، قصد دارد به کمک معاونت علمی 

ریاســت جمهوری که متولی حوزه دانش بنیان کشور 
است، آمده و بخشی از این مشکل را مرتفع کند.

۲۷ فروردیــن مــاه جاری بــود کــه روح الله دهقانی 
فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهور که خود عضو هیات امنای جهاد دانشگاهی 
نیز هست، در نشستی که میزبان رییس جهاد و معاونین 
این مجموعه به منظور بررسی ظرفیت ها و فعالیت های 
جهاد دانشــگاهی برای حضور مؤثر در زیست بوم علم و 
فناوری کشور بود، از توسعه فعالیت های این نهاد برای 
حضور مؤثر در زیست بوم علم و فناوری کشور حمایت 

کرد.
حال رییس جهاد دانشگاهی در ادامه این روند، در گفت و 
گو با خبرنگار ایرنا، بر اینکه این سازمان از تجربیات بسیار 
ارزشمندی در زمینه عبور از مرحله تحقیق و توسعه و 
دستیابی به تجاری سازی محصول و بازار برخوردار است، 
تاکید می کند و از آمادگی این نهاد برای کمک به دانش 
بنیان های کوچک و نخبگان جهت تجاری سازی ایده 
و محصول اولیه و تبدیل شدن به مجموعه های بزرگ 

تولیدی و کارخانه خبر می دهد.
حسن مسلمی نائینی با اشــاره به اینکه، این سازمان از 
تجارب ارزنده ای در بحث تحقیقــات و نوآوری و البته 
تجاری ســازی محصولات و خدمات نوآورانه برخوردار 
اســت، می گوید: به طور حتم یکی از مشــکلات فعلی 
بسیاری از شرکت های فناور که کارهای بزرگی هم انجام 
داده اند، رساندن محصول خود به بازار و تبدیل ایده به 

ثروت است.
وی که خود از تجربه راه اندازی و مدیریت شرکت دانش 
بنیان برخوردار بوده و تا حدودی با مســائل و مشکلات 
تجاری سازی دست و پنجه نرم کرده است، اظهار داشت: 

جهاد دانشگاهی می تواند در این زمینه به دانش بنیان ها 
کمک کند چراکه مشکل اصلی بسیاری از شرکت های 
دانش بنیانی که متوقف شده اند و کار آنها نگرفته است، 
بحث تجاری سازی است؛ بنابراین جهاد می تواند به آنها 
کمک کرده تا محصول خود را تجاری سازی کنند و به 

بازار مصرف برسانند.
مسلمی نائینی گفت: جهاد دانشگاهی همچنین درصدد 
حمایت از شرکت های دانش بنیان در زمینه تبلیغات، 
بازاریابی و ارائه مشاوره برای رفع مسائل مربوط به بیمه 
و مالیات و امور پرسنلی است چراکه واقعا نخبگان فعال 
در شرکت های دانش بنیان به بســیاری از این مسائل 

اشراف ندارند.
وی با اشاره به تجربیات خود در راه اندازی یک مجموعه 
دانش بنیان بیان کرد: در آن زمــان ما اطلاعات کافی 

در خصوص این مسائل نداشــتیم و به تدریج و تجربی 
فراگرفتیم؛ بنابراین دانش بنیان ها با برخی آموزش ها 
بسیار سریع تر به بلوغ می رســند و می توانند کارهای 
بزرگی در قالب همین شرکت های دانش بنیان به ثمر 

برسانند.
مسلمی خاطرنشان کرد: جهاد حتی در بعضی موقعیت 
ها به دلیل اینکه تعدادی از شرکت های بزرگ تحقیقاتی 
و تولیدی با محصولات »های تک« و فنــاوری بالا راه 
اندازی کرده و به تولید انبوه رســانده اســت، می تواند 
تجربیات خود را در تاســیس، توســعه و بزرگتر شدن 
مجموعه های دانــش بنیانی کــه در مرحله تحقیق و 
توسعه هستند در اختیار آنها قرار دهد تا بتوانند کارخانه 
راه اندازی کنند و به تولیدکنندگانی بزرگ تبدیل شوند.

تبدیل ایده نوآورانه به ثروت در جهاد دانشگاهی اجرایی می شود 

تجاری سازی ایده و محصول اولیه دانش بنیان ها 
News kasbokar@gmail.com

سرپرســت معاونــت فنــاوری وزارت علــوم گفت:تا 
اســفند۱۴۰۱، ۵هــزار و ۸۵۷ نیــاز در حــوزه فنی و 
مهندسی،۴ هزار و ۵۰۳ نیاز در حوزه علوم پایه و ۱۶۵۸ 
نیاز در حوزه علوم انسانی در سامانه ایده ها و نیازها ثبت 
شد. امید رضایی فر ضمن اشاره به اینکه راه اندازی سامانه 
»نان« یکی از ۵ هدف اصلی معاونت فناوری و نوآوری بود 
که با تجمیع سامانه های مشابه دیگر، نیازها و تقاضاهای 
فناورانه را به روندی دو طرفــه در پنجره ای واحد تبدیل 
کرد، گفت: سامانه نان در راستای هدفمندی و نیاز محور 
کردن پژوهش ها و فناوری های طراحی شــده، بستری 
فراهم آورده است که از یک سو صاحبان صنایع، شرکت 
های دانش بنیان و نهادها بتوانند نیازهای مدنظر خود را 
در این ســامانه ثبت کرده و از سوی دیگر پژوهشگران و 
دانشمندان ایده خود را در پاســخ به آن نیاز وارد سامانه 

کنند.
نماینده وزیر علوم در سامانه نظام ایده ها و نیازها »نان« 
افزود: این سامانه غیر از اتصال نیازها به ایده ها، زمینه را 

برای انجام دیگر فعالیت های فناورانه معاونت فناوری و 
نوآوری مانند رویداد تانا )طرح توسعه زیست بوم فناوری 
و نوآوری( فراهم می کند. طرح گرنت فناوری برای یارانه 
تجاری سازی هم به این ســامانه متصل شده و قابلیت 
مستندسازی دارد. وی ادامه داد: همچنین موارد مهمی 
جهت تسهیل و اجرایی شدن شعار سال یعنی مهار تورم و 
رونق تولید توسط معاونت فناوری و نوآوری وزارت علوم، 
در حال انجام اســت که می توان به بازطراحی بخشی از 
ســامانه نان به عنوان پل ارتباطی میــان تقاضای کالا و 

فناوری کشورهای دیگر اشاره کرد.
این مقام مسول وزارت علوم به آخرین آمار ایده ها و نیازها 
در این سامانه اشــاره کرد و گفت: تاکنون ۷ هزار و ۶۲۳ 
نیاز شامل؛ ۵ هزار و ۹۰۶ نیاز توسط کارگزاران، ۷۹۳ نیاز 
توسط دبیرخانه، ۹۲۴ مورد ســایر نیازها در این سامانه 
ثبت شد. همچنین ۸۶۵ ایده شامل؛ ۵۱۳ طرح پژوهشی، 

۱۲۷ محصول دانش بنیان، ۱۰۱ توانمندی فناورانه، ۳۲ 
پارسا و ۹۲ ایده دیگر در سامانه نان به ثبت رسیده است.

وی بیان کرد: تعداد دســتگاه ها و نهادهایی که تاکنون 
در سامانه نان فعالیت داشته اند شــامل ۱۰۸ سازمان، 
۹۱ دانشگاه، ۳۶ پارک علم و فناوری، ۳۰ سازمان دولتی، 
۲۴ شرکت وابســته به دولت ،۲۱ شــرکت خصوصی، 
۱۵ پژوهشــگاه ،۱۰ موسســه، ۹ وزاتخانه، ۴ ستاد ،۱۰ 
شــرکت دانش بنیان و همچنین ۲ نهاد غیر دولتی می 
باشند. سرپرست معاونت فناوری و نوآوری وزارت علوم 
خاطرنشان کرد: تعداد ایده های ثبت شده در این سامانه 
از مردادماه تا اسفندماه جاری ۱۴۰۱، ۷ هزار و ۶۲۷ ایده و 
همچنین تعداد دستگاه اجرایی از مهر ماه تا اسفند ۱۴۰۱ 

شامل هزار و ۷۴۳ مورد است.
رضایی فر تصریح کرد: نیازهای ثبت شــده در ســامانه 
به تفکیک شــامل؛ ۵ هزار و ۸۵۷ نیــاز در حوزه فنی و 

مهندســی، ۴ هزار و ۵۰۳ نیاز در حوزه علوم پایه، هزار 
و ۶۵۸ نیاز در حــوزه علوم انســانی، ۷۸۸ نیاز در حوزه 
کشــاورزی و منابع طبیعی، ۷۵۸ نیــاز در حوزه علوم 
بهداشت، ۵۵ نیاز در حوزه دامپزشکی و ۴۴ نیاز در حوزه 
هنر اســت. وی همچنین به ذکر آماری از ایده های ثبت 
شده به تفکیک حوزه پرداخت و گفت: بر اساس گزارش 
های آماری از سامانه نان، تعداد ایده های به ثبت رسیده 
به تفکیک حوزه ها شامل ۷۵۹ ایده فنی و مهندسی، ۲۴۵ 
ایده علوم پایه ،۲۳۴ ایده کشاورزی و منابع طبیعی ،۱۹۷ 
ایده علوم انسانی ،۷۰ علوم بهداشت ،۵۱ ایده هنری و ۱۵ 

ایده ی دامپزشکی است.
نماینده وزیر علوم در سامانه نظام ایده ها و نیازها »نان« 
ادامه داد: بر این اســاس تعداد نیاز های ثبت شــده به 
تفکیک هر ماه عبارتند از؛ در مرداد ماه ۴ هزار و ۴۲۱ نیاز، 
شهریور ۴ هزار و ۶۱۷ نیاز، مهر ۵ هزار و ۳۲۸، آبان ۶ هزار 
و ۲۲۰، آذر ۶ هزار و ۷۱۹، دی ۷ هزار و ۵ مورد، بهمن ۷ 

هزار و ۴۳۷ و ۷ هزا رو ۶۲۳ نیاز در اسفند ماه است.

اپل قرار است پاییز امسال، سری آیفون ۱۵ را معرفی 
کند و به دنبال آن، تولید بعضــی از مدل های قدیمی 
این تلفن هوشمند را متوقف خواهد کرد. تولید آیفون 
۱۲ به همــراه آیفون ۱۴ پرو، آیفــون ۱۴ پرو مکس و 
آیفون ۱۳ مینی ممکن است پس از عرضه آیفون ۱۵، 

متوقف شود.
توقــف تولید آیفــون ۱۲، اقــدام قابل پیــش بینی 
اســت زیرا اپل معمــولا مدل های قدیمی تــر را پس 
از گذشــت ســه ســال از زمان آغاز عرضه آنها، دیگر 
تولید نمی کند و آیفون ۱۳ احتمــالا جای آن را برای 

افرادی که به دنبال یک گوشــی میان رده هســتند، 
می گیــرد. تولیــد آیفون ۱۴ پــرو و آیفــون ۱۴ پرو 
مکس هم ممکن اســت پس از گذشــت یک سال از 
 فروش، متوقف شــود که برای مدل هــای "پرو" اپل، 

معمول است.
سرنوشت آیفون ۱۴ تا حدودی نامعلوم است اما ممکن 
است کاهش قیمت آن مطرح باشد. اپل ممکن است با 
دنبال کردن الگوی توقف تولید آیفون ۱۲ مینی پس 

از دو ســال از آغاز فروش، آیفون ۱۳ مینی را هم دیگر 
عرضه نکند. پیش بینی ادامه یــا توقف عرضه آیفون 
۱۴ پلاس، دشوار خواهد بود زیرا اولین مدل "پلاس" 

اپل است.
انتظــار می رود ســری آیفون ۱۵ شــامل چهار مدل 
آیفون ۱۵، آیفون ۱۵ پلاس، آیفــون ۱۵ پرو و آیفون 
۱۵ پرو مکس باشد. در آیفون ۱۵ پرو و آیفون ۱۵ پرو 
مکس، ممکن است چیپ ســت Bionic A۱۶ بکار 

رفته باشــد و مدل های پرو هم احتمالا از جدیدترین 
پردازنده A۱۷ اســتفاده می کنند. همه چهار دستگاه 
با سیســتم عامل iOS ۱۷ کار خواهند کرد که انتظار 
 مــی رود در کنفرانــس جهانی ســالانه طراحان اپل 

معرفی شود.
بر اساس گزارش وب سایت گیزمو چاینا، مثل همیشه، 
علاقمندان فناوری مشتاقانه منتظر معرفی محصولات 
جدید اپل خواهند بود و توقف تولید مدل های قدیمی تر 
 بــرای دادن فضا به مدل هــای جدیــد و بهبودیافته 

پیش بینی می شود.

بر اساس آخرین آمار ثبت شــده در حال حاضر ۱۶۸۱۸ 
محصول فناورانه توسط شبکه فن بازار ملی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری معرفی شده 
و در دسترس قرار گرفته است. به گزارش معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، معرفی و 
نمایش توانمندی ها یکی از مسیرهایی است که می تواند 
تجاری سازی محصولات فناورانه را تسهیل کند و به بازار 

داخلی رونق ببخشد.
یکی از شروط اصلی برقراری تعادل و حفظ ثبات و رونق بازار؛ 
یکسان سازی میزان عرضه و تقاضا و برقراری ارتباط درست 
میان این دو حلقه مهم و حیاتی در اقتصاد است. این کار در 
واقع به نوعی بازارسازی برای محصولات به حساب می آید.

در زیســت بوم فناوری و نــوآوری کــه عرضه کنندگان 
محصولات را فناوران و شرکت هایی تشکیل می دهند که 
چندان با سازوکارهای بازار آشنا نیستند؛ رساندن محصولات 

و فناوری های عرضه شده به متقاضیان کمی پیچیده تر و 
دشوارتر است. معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری هم به عنوان یکی از نهادهای متولی در 
ایجاد این ارتباط پایدار با راه اندازی فن بازارهای تخصصی 

و با کمک کارگزاران فناوری اقدام به این کار کرده است.
یکی از مهم ترین گام های برداشته شــده در این فن بازار؛ 
معرفی توانمندی ها و محصولات ایران ســاختی است که 
توســط فناوران به تولید رسیده اســت. بر اساس آخرین 
آمار ثبت شــده در حال حاضر ۱۶۸۱۸ محصول فناورانه 
توسط شبکه فن بازار ملی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری معرفی شده و در دسترس قرار 
گرفته است. محصولاتی که در حوزه های مختلفی همچون 
کشاورزی، ســلامت، نفت، گاز، پتروشــیمی، شهرهای 
هوشمند و غیره توسط فناوران ایرانی به تولید رسیده اند و 

آماده اتصال به بازارهای داخلی هستند.

»مدیر برنامه ملی ساخت هواپیمای تجاری« با حکم 
معاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهوری منصوب شــد. به گــزارش معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، حسین 
شکری با حکم روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری برای مدیریت 
برنامه ملی ســاخت هواپیمای تجاری انتخاب شد تا 
اقدامات و همکاری ها برای ساخت هواپیمای تجاری 

بیشتر شود.
در حکم دهقانی خطاب به شکری آمده است: نظر به 
مراتب شایستگی و تجارب و به پیشنهاد معاون توسعه 
اقتصاد دانش بنیان، به موجب ایــن حکم جنابعالی 
را به عنــوان مدیر برنامــه ملی ســاخت هواپیمای 
تجاری منصــوب می کنم و با توجه بــه اهداف عالی 
این معاونت و لــزوم برنامه ریزی و تحــول در ارتقاء 

جایگاه کشــور ماموریت های ویــژه ای در تعامل با 
 معاونت توســعه اقتصاد دانش بنیان برای جنابعالی 

تعریف می شود.
از درگاه خداونــد متعال دوام توفیقــات جنابعالی را 
در پیروی از منویات حکیمانه رهبــر معظم انقلاب 
اسلامی و سیاســت های دولت مردمی خواستارم. از 
سوابق اجرایی حسین شــکری که کارشناسی ارشد 
خود را از دانشگاه صنعتی شــریف در رشته هوافضا 
)آیرودینامیک( دریافــت کرده اســت؛ می توان به 
»ریاســت گروه هوایی مرکز همکاری های تحول و 
پیشرفت ریاســت جمهوری«، »مشاور معاون حمل 
و نقــل وزیر راه و شهرســازی«، »کارشــناس گروه 
هوایی مرکز همکاری های تحول و پیشرفت ریاست 
جمهوری« و »کارشناس مرکز تحقیقات شرکت ایران 

خودرو« اشاره کرد.

بیت کویــن پــس از بزرگترین افت خــود در بیش از 
یک ماه گذشــته، اکنون نزدیک بــه ارزش ۳۰ هزار 
دلار متوقف شده اســت.به گزارش ایســنا به نقل از 
کریپتو، بازگشــت بیت کویــن در ســال ۲۰۲۳ در 
ســطح ۳۰ هزار دلاری بــه دلیل آخرین ســرکوب 
ارزهای دیجیتــال ایالات متحــده و ارزیابی دقیق تر 
 از چشــم انداز سیاســت فــدرال رزرو متوقف شــده 

است.
بزرگ ترین توکن در سنگاپور تا ۱.۱ درصد سقوط کرد 
و به قیمت ۲۹ هزار و۴۷۰ دلار معامله شد.کمیسیون 
بورس و اوراق بهادار روز دوشــنبه به محدودیت های 
دارایی های دیجیتال خود افزود و اعلام کرد که پلتفرم 

رمزنگاری بیترکس )Bittrex( سال ها قوانین آژانس 
را زیر پا گذاشته است.

انتظارات رو به رشد نظارتی برای کاهش احتمالی نرخ 
بهره فدرال رزرو، شور و شوق سرمایه گذاران را کاهش 
می دهد. داده های اقتصادی اخیــر به پیش بینی های 
محکم برای افزایش نرخ بهره فــدرال رزرو در ماه مه 
کمک کرده و در عین حال پیش بینی ها برای کاهش 

سیاست های بعدی را کاهش داده است.
تونی سایکامور، تحلیلگر بازار در IG استرالیا می گوید: 
اگر بازار به کاهش برخی از ۶۰ مورد پایه کاهش نرخ ها 

که تا پایان ســال قیمت گذاری شــده اند، ادامه دهد، 
بیت کوین ممکن اســت به ۲۷هزار دلار بازگردد. ارز 
دیجیتال امسال ۷۸ درصد جهش کرد و از رشد هشت 
درصدی ســهام جهانی پیشــی گرفت زیرا بازارهای 
کریپتو تا حدی پس از ســقوط ســال ۲۰۲۲ بهبود 
یافتند اما سایه طولانی ورشکستگی ها و رسوایی های 
دارایی های دیجیتال، به ویژه ســقوط صرافی اف تی 

ایکس، همچنان بر این بخش تاثیرگذار است.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال 
حاضر ۱.۲۵ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم 

نســبت به روز قبل ۱.۳۱ درصد کمتر شده است. در 
حال حاضر ۴۵.۴۹ درصد کل بــازار ارزهای دیجیتال 
در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۱۹ درصد 

کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۴۳.۳۶ میلیارد دلار اســت کــه ۶.۱۵ درصد افزایش 
داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۴.۳۱ میلیارد دلار است که ۹.۹۵ درصد از 
کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون ۳۸.۹۲ میلیارد دلار است 
که ۸۹.۷۵ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال است.

آخرین آمار ثبت نیازهای فناورانه اعلام شد

خداحافظی ۴ مدل آیفون پس از رونمایی آیفون ۱۵

مدیر برنامه ملی ساخت هواپیمای تجاری منصوب شد۱۶۸۱۸ محصول فناورانه توسط شبکه فن بازار ملی عرضه شد

جهش۷۸درصدیبیتکوین
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کشاورزي

آلودگي محصولات كشــاورزي از جمله 
موضوعاتي است كه هر چند مدت يك 
بار بر سر زبان ها مي افتد و بعد از چندي 
به فراموشي ســپرده مي شود. موضوعي 
كه تاكنون بارها و بارها تكرار شده اما هنوز 
ريشه كن نشده است. اخيرا استفاده گسترده از سموم، هورمون ها و 
مواد شيميايي در محصولات كشاورزي و غذايي در ايران حساسيت 
ســازمان هاي مختلف از جمله ســازمان حفاظت محيط زيست، 
وزارت كشاورزي، سازمان حفظ نباتات و ديگر ارگان هاي مرتبط را 
برانگيخته است. درحالي كه طبق برنامه پنجم توسعه، دولت ايران 
مكلف شده بود توليد محصولات كشاورزي ارگانيك را به ۲۵ درصد 
برساند، اكنون ميزان توليد اين محصولات همچنان زير پنج درصد 
است. كميسيون كشاورزي مجلس با اعلام اين آمار اعلام كرده كه 
دولت در اين زمينه از برنامه مصوب عقب مانده است و اكنون بايد با 
برنامه ريزي بهتر و استفاده از امكانات به اهداف برنامه پنجم دست 

يابد. 

   عدم حمايت دولت
حبيب برومند، عضو كميسيون كشــاورزي، آب و منابع طبيعي 
مجلس در گفت وگو با »كســب و كار« با تاكيد بر اين موضوع كه 
تكاليف تعيين شده برنامه پنجم توسعه براي دستگاه هاي اجرايي 
در توليد محصولات ارگانيك كشاورزي به طور كامل محقق نشده 
و كشور در اين زمينه عقب است، مي گويد: بر اساس اهداف برنامه 
پنجم توسعه، بايد ۲۵ درصد از محصولات كشاورزي توليدي كشور 
ارگانيك باشد درحالي كه عملكرد موجود زير پنج درصد است. به 
گفته اين عضو كميسيون كشاورزي مجلس اگرچه وزارت جهاد 
كشاورزي معتقد است تعيين تكليف ۲۵ درصدي توليد محصولات 
ارگانيك براي كشور در برنامه پنجم بلند پروازانه بوده اما مجلس 
بر اين باور است كه در ســايه برنامه ريزي و بهره گيري هدفمند از 
امكانات اين مهم دست يافتني است. اين نماينده مجلس در ادامه با 
اشاره به اين موضوع كه يكي از مسائل مهم در حوزه توليد محصولات 
ارگانيك بهره مندي محصول از كدينگ و نشان خاص ارگانيك پس 
از تاييد مراحل توليد و كيفيت محصول است كه حوزه تحقيقات 
كشاورزي عهده دار آن است و بايد نظارت و توسعه فعاليت ها در اين 
بخش افزايش يابد، ادامه مي دهد: با توجه به ســخت بودن چرخه 
توليد محصول ارگانيك و محدوديت هاي متعدد آن، كالاي توليدي 

تفاوت قيمت با ســاير محصولات دارد كه اين مهم بايد در جامعه 
فرهنگ سازي و از آن حمايت هاي قانوني و عرفي شود. 

    احداث آزمايشگاه براي سنجش سلامت غذا
وي با اشاره به اين موضوع كه كشور در توليد محصولات ارگانيك 
بسيار عقب است، مي گويد: از آنجا كه چرخه توليد اين محصولات 
دشوار است، قيمت تمام شــده آن تفاوت آشكاري با قيمت ساير 
محصولات خواهد داشت، بنابراين لازم اســت دولت از توليد اين 
محصولات حمايت كند. عضو كميسيون كشاورزي مجلس همچنين 
خواهان تقويت امكانات آزمايشگاهي در كشور براي سنجش مواد 
غذايي پرمصرف از حيث پسماندهاي شيميايي و سمي و حمايت 
و تقويت مباحث پيشگيرانه در چرخه توليد در عرصه كشاورزي 
و بهداشت شــد. به گفته برومند، يكي از موضوعات مهم در حوزه 
سلامت محصولات كشــاورزي نظارت دقيق بر مديريت مصرف 
پساب ها در عرصه كشــاورزي است كه بايد با وســواس بالا اين 
پساب ها از نظر اســتانداردهاي ميكروبي و شيميايي و سنجش 
ميزان فلزات سنگين و موادشيميايي و ميكروبي رصد شود. نماينده 
مردم بيله سوار و پارس آباد در ادامه با بيان اينكه ما در حوزه توليد 
محصولات ارگانيك امروزه با مشــكلاتي مواجه هســتيم، گفت: 
زماني كه كشاورز و باغدار به سمت توليد محصولات سالم و ارگانيك 
مي رود دو اتفاق مي افتد؛ اول اينكه توليد محصولات كم شده و به 
اين صورت درآمد توليد كنندگان نيز كاهش پيدا مي كند و دومين 
مساله شكل ظاهري محصولات ارگانيك است كه با توجه به اينكه 
بازار پسندي اين محصولات كمتر از محصولات غير ارگانيك است، 
بنابراين بايد تفاوت قيمتي در بازار بــراي محصولات ارگانيك و 

غيرارگانيك قائل شد.
 

   فراموشي قول هاي وزارت جهاد كشاورزي
وي در رابطه با محصولات ارگانيك نيز معتقد است: توليد محصولات 
ارگانيك يكي از ضروريات امروز صنعت كشاورزي كشور به حساب 
مي آيد. كاري كه سال ها پيش دنيا به سمت آن حركت كرده و با علم 
به اينكه موجب كاهش بيماري ها مي شود از آن استقبال كرده اند. 
به گفته اين نماينده مجلس، درسال هاي اخير در كشور ما نيز بحث 
محصولات ارگانيك مطرح بوده و وزراي وقت جهاد كشاورزي نيز 
در اين باره قول هايي داده اند اما متاسفانه به طور جدي دنبال نشده 
است و همين امر باعث شده افراد محدودي در زمينه محصولات 

ارگانيك فعاليت كنند. اين عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي با اشاره به راهكارهاي ارائه شده از طرف مجلس، مي گويد: 
تنظيم برنامه هاي مشخص، ســبدهاي حمايتي، تغيير قيمت در 
محصولات ارگانيك، تعيين مكان مشخص براي محصولات ارگانيك 
در فروشگاه ها، اطلاع رساني، تبليغ و فرهنگ سازي در بين مردم 
راهكارهايي براي افزايش توليد و مصــرف محصولات ارگانيك از 
جمله راهكارهاي ارائه شده است.  نماينده مردم بيله سوار و پارس آباد 
معتقد است كه ســلامت محصولات غذايي از حيث افزودني هاي 

غيرمجاز نبايد دستخوش افراط و تفريط باشد بلكه دستگاه هاي 
متولي نظير سازمان غذا و دارو، استاندارد، جهاد كشاورزي، وزارت 
بهداشت و درمان، حفظ نباتات و دامپزشكي بايد عمل به قانون را 
ســرلوحه كار خود قرار دهند. وي ادامه مي دهد: وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي براســاس قانون موظف است ليستي از 
مواد غذايي مضر براي سلامتي نظير نوشابه هاي گاز دار و بسياري 
از خوراكي هاي حاوي مواد افزودني زيان بار را تهيه كند و بر اساس 
قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت، ماليات و عوارض ويژه 

براي آن وضع شود تا كم كم بســتر حذف آنها از چرخه توليد مهيا 
شود. اين عضوكميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس 
شوراي اسلامي تاكيد مي كند: قانون سازمان استاندارد كه با نقدهاي 
متنوعي در كميسيون هاي مختلف مجلس مطرح است بايستي 
از حيث مقوله ســلامت مواد غذايي با جامعيت و وسعت بيشتري 
ديده شود و يكي از انتظارات از اين قانون اين است كه حدود دقيق 
 وظايف دستگاه هاي متولي در سلامت و امنيت غذايي با شفافيت 

تعيين و دنبال شود. 

لزوم شفاف سازي قانوني در سلامت و امنيت غذايي 

تلاشيبرايتوليدمحصولاتارگانيكنميشود

با وجود اعتبارات در نظر گرفته شده از سوي دولت 
براي سرمايه گذاري در بخش كشاورزي و كمك به 
اقتصادي شدن اين بخش، هنوز هم سرمايه گذاران 
و توليد كنندگان كم و بيش با مشكلات فراواني در 
اين زمينه روبه رو هستند كه انگيزه آنها را در تداوم 
انجام اين كار گرفته است. كشاورزي يكي از بخش هاي مهم اقتصادي هر 
جامعه است كه عموم نظام هاي بين المللي به نوعي ملزم به دفاع از اين 
بخش هستند و با ابزارها و روش هاي مختلف اقدام به نگهداري و حفظ 
اين بخش مي كنند. بخش كشاورزي با وجود نقش تعيين كننده در تامين 
امنيت غذايي كشور همواره از تسهيلات بانكي به دليل نپذيرفتن اسناد 
زراعي كشاورزان به عنوان ضمانت، عدم سرمايه گذاري مناسب به دليل 
ريسك بالا و… بهره چنداني نبرده و كشــاورزان هميشه از بي مهري 

بانك ها براي اعطاي تسهيلات بانكي گلايه داشتند. 

    سير نزولي پرداخت تسهيلات
گزارش رسمي بانك مركزي مي گويد: ســهم كشاورزان از كل تسهيلات 
بانكي در نيمه اول سال 93 فقط شش درصد بود. در همين رابطه، اعداد و 
ارقام بانك مركزي حاكي از آن است كه پرداخت وام به بخش كشاورزي در 

نيمه اول سال 93 روند نزولي داشته است به طوري كه در اين مدت 8 هزار 
و 813 ميليارد تومان وام پرداخت شده است. اين درحالي است كه در نيمه 
اول سال9۲ نسبت به مدت مشابه امسال بالغ بر 10 ميليارد و 1۵9ميليون 
تومان تسهيلات به بخش كشــاورزي پرداخت شــده بود، اين امر نشان 
مي دهد پرداخت تسهيلات به كشاورزان 13 درصد كاهش يافته است. بنا به 
گزارش اين نهاد رسمي آماري، سهم بخش كشاورزي از تسهيلات پرداختي 
كل بانك ها نسبت به ساير بخش ها با كاهش چشمگيري روبه رو بوده است. 
در نيمه اول سال 9۲ بخش كشاورزي از كل تسهيلات پرداختي بانك ها 
9/7 درصد سهم داشته اما اين سهم با كاهش حدود 3/7 درصدي در نيمه 
اول سال 93 به 6 درصد رسيده است. در واقع اين موضوع نشان مي دهد كه 
برخلاف وعده هاي دولت براي پرداخت اعتبارات بيشتر براي توسعه بخش 

كشاورزي، كشاورزان كمترين سهم را از تسهيلات بانكي داشته اند. 

    فشار بر كشاورزان كم درآمد
سيدراضي نوري؛ عضو كميسيون كشاورزي آب و منابع طبيعي مجلس 
شوراي اسلامي درباره ارائه تسهيلات به بخش كشاورزي معتقد است 
كه وقوع خشكسالي دو سال گذشــته باعث كاهش درآمد كشاورزان 
شده است و متاســفانه بانك ها براي گرفتن اقساط خود به كشاورزان 

فشار وارد مي كنند و آنها پولي براي پرداخت اقساط ندارند. اين نماينده 
مجلس در گفت وگو با »كسب و كار« درباره تصويب اعطاي وام بانكي با 
وثيقه زمين هاي كشاورزي مي گويد: درحال حاضر جز بانك كشاورزي 
كه آن هم با تخمين ارزشــي پايين تر از ارزش واقعــي وثيقه، اقدام به 
پرداخت وام مي كند ســاير بانك ها به قوانين و بخشنامه هاي مربوطه 
عمل نكرده اند. به گفته نوري،   مجلس شــوراي اسلامي قصد دارد با 
وضع قوانيني دائمي و نه سالانه در راستاي استحكام و تسهيل اعطاي 
تسهيلات بانكي به كشــاورزان از آنها حمايت كند. وي با بيان اينكه 
اعطاي وام هاي بانكي به كشاورزان با وثيقه سند زمين هاي كشاورزي 
بايد مورد حمايت جدي تــري قرار گيرد،  ادامه مي دهد: لازم اســت 
اقدامات ساير نهادهاي متولي در سند زدن به قطعات مشاع تسريع پيدا 

كرده تا بتوانند در صورت لزوم براي دريافت وام اقدام كنند. 

    تحقق كشاورزي مدرن با اعطاي وام
اين عضو كميسيون كشاورزي مجلس شــوراي اسلامي در ادامه با 

بيان اينكه سند زمين كشــاورزي ممكن است تمام دارايي فرد 
كشاورز باشــد، تاكيد مي كند: اگر وثيقه اي ارزش اقتصادي 
نداشته باشد توســط بانك پذيرفته نمي شود اما بايد توجه 

داشــت كه زمين كشــاورزي امنيت خاطر بانك را براي بازگشت وام 
به همراه داشته و بايد اين روند تسريع و تســهيل شود. نوري با بيان 
لزوم حمايت از صنعت كشــاورزي و به كارگيري از ابزار مدرن در اين 
بخش، نيز معتقد است: مدرنيزاسيون در كشاورزي و استفاده از ابزار 
و تجهيزات پيشرفته با اعطاي وام هاي بانكي مي تواند به انجام رسيده 

و تحقق يابد.
 اين نماينده مجلس شوراي اسلامي درباره حوادث احتمالي زيان ده به 
توليدات كشاورزي ادامه مي دهد: تمهيداتي براي حمايت از كشاورزان در 
مواقع خاص پيش بيني شده كه قرار است كشاورزان از محل بودجه هاي 
سنواتي دولت مورد حمايت قرار گيرند و وام مجددي براي كشاورزان و 
كمك به توليد پرداخت شود.  وي مهم ترين مساله درباره تسهيلات بانكي 
را استمهال وام هاي بانكي كشــاورزان مي داند و معتقد است: آن مبلغي 
كه دولت براي اســتمهال وام بانكي كشــاورزان قول داده بود، به اندازه 
كافي تامين نشده است و بانك هم به كشاورز 
فشــار مي آورد. اين عضو كميســيون 
كشاورزي در پايان گفت: از مبلغ قول 
 داده شده توسط دولت، يك سوم

 تامين شده است. 

كشاورزان از وام هاي بانكي تنها 6 درصد سهم دارند 

بيمهريبانكهابهبخشکشاورزي
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گردشگری

تجربه سفري شگفت انگيز به جزيره آب و آفتاب

قشم مقصد مسافـران
مي گويند زمســتان چنان در ايران سرد 
است كه ديگر نبايد تا سه ماه به مسافرت 
فكر كرد. سرماي هوا، بارندگي و زمستان 
راه را براي سفر بسته است اما بهترين گزينه 
تجربه سفر به استان هاي جنوبي و سواحل 
زيباي خليج فارس است. زمستان، آن زمان كه مردم بيشتر شهرهاي 
ايران به گرماي بخاري پناه مي برند، زمان مناســبي است براي لذت 
بردن از طبيعتي بي نظير در جنوب ايران؛ طبيعتي كه در آن به راحتي 
مي توان بدون كمترين احساس سرما، شب را در چادر خوابيد و مي شود 
بدون لباس گرم از هواي بهاري لذت برد. شــايد به جرات بتوان گفت 
بيشتر مسافراني كه به قشم ســفر مي كنند، تمام جاذبه هاي ديدني 
اين جزيره بكر را نمي بينند. تنوع جاذبه هــاي طبيعي در اين جزيره 
مانند فاصله آنها از هم بســيار زياد اســت بنابراين خيلي از مسافران 
بيشتر خود را مشــغول خريد از بازارهاي درگهان و قشم مي كنند و 
از تماشاي اين جاذبه هاي گردشگري غافل مي مانند. اگر با خودروي 

شخصي تان سفر مي كنيد، براي رفتن به جزيره قشم بايد خودتان را به 
بندرعباس برسانيد. اين شهر در سال هاي اخير پيشرفت زيادي كرده و 
به علت اينكه مسافران زيادي به آن سر مي زنند پر از پاساژهاي بزرگ، 
ساختمان ها و برج هاي بلند شده اســت. براي اينكه بتوانيد با خودرو 
به جزيره قشــم برويد بايد از بندرعباس به بندر »پل« كه در فاصله 
120 كيلومتري بندرعباس است، ســفر كنيد. از اين بندر مي توانيد 
خودروي تان را سوار لنج هاي مخصوص كنيد و در جزيره قشم پياده 
شويد. اگر ماشين نداريد هم جاي نگراني نيست. از بندر شهيد رجايي 
با استفاده از اتوبوس دريايي يا از طريق پرواز به جزيره قشم مي رسيد. 
البته اين روزها تورهاي گردشگري هم فعال هستند و هزينه سفر هوايي 
و زميني به اين مكان از 295/000 تومان اســت و با توجه به روزهاي 

اقامت و كيفيت هتل ها اين قيمت تا 815/000 تومان متغير است. 

  مناطق گردشگري جزيره قشم 
چندسالي است كه ســازمان منطقه آزاد قشم نام اين غارها را به 

غارهاي »خوربس« تغيير داده اما همچنان محلي ها آن را به نام 
»خربس« مي شناســند. غارهاي خربس در 12 كيلومتري قشم 
كنار جاده جنوبي در كوهي مشرف به دريا و دشت ميانكاسه قرار 
دارد. اين غارها از جمله غارهاي دريايي اســت كه بر اثر گرداب و 
تخليه ماسه ها، از حفره سنگ ها به وجود آمده اند. هنوز هم وقتي 
از پله هاي اين غارهــا بالا مي رويد و به حفره هاي آن مي رســيد 
روي ديواره هايش مي توانيد فســيل صدف هــاي چند ميليون 
ساله را ببينيد. غارهاي نمكي از شــهر قشم دور است و با آن 90 
كيلومتر فاصلــه دارند. اين غارها تقريبــا در جنوب غربي جزيره 
قرار دارنــد. دهانه غار نمك از جاده همجوار ســاحل دريا حدود 
2 كيلومتر فاصله دارد كه توصيه مي شــود ايــن فاصله را با پاي 
پياده طي كنيد. براي رفتن به داخل اين غار كه در دهانه كوهي 
به ارتفاع 237 متر از سطح درياست، بايد از تجهيزات غارنوردي 
اســتفاده كرد و چراغ قوه را فراموش نكرد چراكه داخل آن بسيار 
تاريك است. از گياهان شــگفت انگيز مناطق حاره به ويژه جزاير 

خليج فارس، درخت هميشه ســبز، درخت لور معروف به انجير 
معابد است كه تاجي بزرگ با ريشه هاي هوايي دارد. ميوه نارنجي 
رنگ درخت لور، مطبوع و خوراكي اســت. جزاير ناز؛ اهالي قشم 
از اين رو به اين جزايــر ناز مي گويند كه گويي بــراي ميزباني از 
مســافرانش ناز دارد چراكه اگر آب دريا در حالت مد و بالا باشد 
يا دريا توفاني باشــد راه دسترســي به جزاير ناز مسدود مي شود 
و نمي توان از طريق خشــكي باريكي كه بين جزيره قشــم و ناز 
وجود دارد آن را ديد. جزيره هنــگام يكي از جزاير زيباي نزديك 
به جزيره قشم است كه از زيستگاه هاي مهم پرورش آهوي ايراني 
به نام جبير به شــمار مي آيد و متاســفانه در فصل زاد و ولد اين 
حيوانات، بسياري از آنها به كشــورهاي عربي قاچاق مي شوند. 
همچنين اين جزيــره محل پرورش و مزرعه كروكوديل اســت. 
زنان بومي اين جزيره علاوه بر حناكوبي، صنايع دســتي خود كه 
بيشتر با محصولات دريايي ساخته مي شوند را نيز مي فروشند. اگر 
بخواهيد دلفين ها را ببينيد بايد صبح زود عازم اين جزيره شويد. 

مي توانيد به اســكله كندالو برويد و با پرداخت 8 هزارتومان سوار 
قايق موتوري شويد و بزرگ ترين موجود دريا را از نزديك ببينيد. 
دلفين هاي جزيره هنگام جزو معدود حيوانات ايران هستند كه 
هنوز منقرض نشده اند. آب اين جزيره آنقدر زلال است كه مي توان 
به راحتي ماهيان را ديد، درســت مانند يــك آكواريوم طبيعي. 
اگر خواستيد يك شــب در جزيره هنگام بمانيد مي توانيد سراغ 
افشين عباس نژاد هنگامي را بگيريد كه يك خانه بومي مخصوص 
 پذيرايي از مســافران دارد و بهاي آن نيز شــبي 40 هزارتومان 

با غذاست. 

 غذاهاي معروف در جزيره قشم
ماهي برشته، هواري، ميگو سوخاري، زيبوني از غذاهاي معروف و 
بومي جزيره قشم است كه در رستوران ها مي توانيد سرو كنيد. از 
سوي ديگر، پاساژهاي اين جزيره و مراكز خريد آن يكي از بهترين 

نقاط براي تهيه كالاهاي مورد نياز محسوب مي شوند. 

شمارش معكوس براي آغاز سال نوی ميلادي آغاز شده است و بسياري از خانواده ها در سراسر جهان در حال برنامه ريزي سفر هستند از طرفي ركود اقتصادي در دنيا باعث شده است تا خانواده هاي متوسط جوامع مختلف در 
جهان با درنظر گرفتن بودجه و توان مالي خود، مقصدي را براي گذران تعطيلات انتخاب كنند. در اينجا 10 مقصد گردشگري معرفي شده اســت كه مناسب با بودجه بسياري از افراد بوده و با انتخاب آن مي توان در پول خود تا 

اندازه زيادي صرفه جويي كرد.  

8 مقصد گردشگري ارزان براي كم درآمدها

تعطيلات  را د ر قلعه هاي قرون وسطايي جشن بگيريد

1357

2468

تونس
اين كشــور يك مقصد گردشگري خوب و به صرفه 
براي گردشگران اســت. اين نگين آفريقاي شمالي 
مجموعه اي از كوه هاي اطلــس و صحراي زيبايي 
اســت كه در كنار هم تصاوير زيبايي را خلق كرده 
اســت. موزه معماري نابل، شــهر دوگا و كليساي 
سنت لوئيس از ديگر جاذبه هاي اين كشور زيباست. 

 بالي
بالــي زيبا ترين و مشــهورترين جزيــره اندونزي 
اســت كــه از مراكــز گردشــگري مهــم جهان 
به شــمار مي رود. مزارع پلكاني برنج بالي شــهرت 
جهانــي داشــته و از جاذبه هــاي گردشــگري 
 ايــن بهشــت زمينــي پــروردگار محســوب 

مي شوند. 

شانگهاي 
اين شهر كه به شهر جنگل آسمانخراش ها معروف 
است، بزرگ ترين شهر چين و هشتمين شهر بزرگ 

جهان به شمار مي رود.
 اگرچــه شــانگهاي شــهري مجلل اســت اما از 
بخش هايي تشكيل شده كه بسيار مناسب با بودجه 

خانواده هاست. 

تايوان 
اين كشــور كه در شرق آسيا واقع اســت از جزاير 
تايوان، پنگو، كينمن، ماتســو و تعــدادي جزيره 
كوچك ديگر تشكيل مي شود. تايوان به دليل قيمت 
پايين خانه محل هاي اقامت، حمل ونقل و غذاهاي 
ارزان يكي از مقاصد گردشگري مقرون به صرفه براي 

خانواده هاي متوسط به شمار مي رود.

 آفريقاي شمالي 
در ايــن منطقــه از پارك هاي ســافاري گرفته تا 
كوه هاي بلند وجود دارد و گردشــگران مي توانند 
متناســب با بودجه خود از هريــك از گزينه هاي 
 ارزان و جاذبه هــاي ايــن كشــور اســتفاده 

كنند. 

پرتغال 
اين كشور برخلاف ديگر كشورهاي اروپايي كه در 
تعطيلات براي هر چيزي قيمت تعيين شــده اي 
دارند، تركيبي از زندگي شهري و سواحل زيباست 
كه بدون پرداخت هيــچ هزينه اي مي توانيد در آن 

گشت وگذار كنيد. 

ساموآ 
ســاموآ همچون هاوايي در يك نقطــه دورافتاده 
از اقيانوس آرام واقع شــده اســت و يــك جزيره 
گردشگري به شمار مي آيد. اين جزيره داراي مناظر 
خيره كننده اي است كه مي توان بدون پرداخت هيچ 

هزينه اي از اقامت در آن لذت برد. 

روماني 
روماني كه در جنوب شرقي اروپا قرار دارد، چنان غرق 
در تاريخ است كه مقصد مناســبي براي تاريخ دوستان 
به شمار مي رود. به ويژه اگر به دنبال تماشاي قلعه هاي 
قرون وسطايي، روستاها و مناظر زيبا هستيد مي توانيد 

بدون دست زدن به حساب بانكي تان به آنجا سفر كنيد.
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اصناف

رئيس اتحاديه پوشاك تهران با اعلام 
اينكه انواع پوشــاك به وفور در بازار 
موجود است و در اين ميان فروشنده به 
دنبال تقاضاست، اظهار داشت: در حال 
حاضر تراكم واحدهاي صنفي پوشاك 

زياد بوده و بازار مملو از انواع پوشاك است. 
ابوالقاسم شــيرازي در گفت وگو با »كســب وكار« با اشاره به 
اينكه با قيمت گذاري در بخش پوشاك مخالف هستم، افزود: 
در بخش پوشاك عرضه بيش از تقاضاست. اگر بازار به سمت 
رقابتي شدن پيش برود و از قيمت گذاري ها فاصله بگيريم، اين 
صنعت پيشرفت قابل ملاحظه اي خواهد داشت. قيمت گذاري 
در صنعت پوشاك بايد بر اســاس عرضه و تقاضا باشد چراكه 
خريدار به اندازه كافي حق انتخاب دارد و در اين راستا اكثر مردم 
هم به دنبال اجناس ارزان تر همراه با كيفيت قابل قبول هستند. 
همچنين اعتقاد داريم اگر عرضه كننده به واسطه قوانين سخت 
ابلاغ شــده، در محدوديت قرار بگيرد، به طور حتم قيمت هاي 

سليقه اي ارائه خواهد داد. 

خدمات پس از فروش در صنعت پوشاك جزو موارد 
قانوني است

شــيرازي با اعلام اينكه ايــن اتحاديــه داراي 20 هزار عضو 
جواز دار اســت، گفت: اتحاديه همواره به دنبال رعايت حقوق 
مصرف كنندگان بوده و به واحدهاي صنفي تحت پوشش اين 
اتحاديه اعلام كرديم كه مشتري بايد تكريم شود و در اين ميان 
فروشندگان را ملزم به ارائه فاكتور به مشتري و الحاق برچسب 
قيمت روي كالا كرده ايم.  اين مقام مسئول در اتحاديه پوشاك 
تهران ارائه خدمات پــس از فروش را جزو مــوارد قانوني در 
صنعت پوشاك دانســت و با اعلام اينكه متاسفانه اين موضوع 
مغفول واقع شده است، گفت: بالا رفتن تعرفه گمركي و ورود 
انواع پوشاك قاچاق به كشــور از مهم ترين عواملي است كه به 
 نوعي ضربات ســنگيني به توليدكنندگان داخلي وارد كرده 

است. 

گران فروشي در اين صنف به ندرت مشاهده شده 
است

وي در پاســخ به اين پرسش كه بيشترين شــكايات مردمي 

در بخش پوشاك پيرامون چه مســائلي است، گفت: برخورد 
ناشايســت فروشــنده با خريــداران يا فروش پوشــاكي كه 
مطابق بــا آن كيفيتي كه فروشــنده براي خريــدار توضيح 
داده، نبوده را مي توان از بيشــترين شــكايات مردمي عنوان 
 كرد و گــران فروشــي در اين صنف بســيار كم مشــاهده

 شده است. 
رئيس اتحاديه پوشــاك تهران گفت: محل كســب صنوفي 
همچون پوشاك را مي توان بهترين نمايشگاه دانست چراكه به 
واسطه پروانه كسب خود به صورت قانونمند فعاليت مي كنند. 
اين اتحاديه با برگزاري نمايشــگاه هاي فصلي كه در شــرايط 
نامناسب برگزار مي شود، مخالف است. اينگونه مكان ها نه در 

شان فروشنده هستند و نه مردم. 

استفاده از برندهاي داخلي نياز به فرهنگ سازي 
دارد

شيرازي با اعلام اينكه عدم حمايت از توليدكنندگان باعث شده 
تا بسياري از واحدها، محل كسب خود را تعطيل كنند، عنوان 
كرد: با تعطيلي هر واحد صنفي حداقل 5نفر به صورت مستقيم 

و 50 نفر به طور غيرمستقيم بيكار مي شوند. 
وي افــزود: اســتفاده از برندهاي داخلي با توجــه به كيفيت 
مناســبي كه دارند نياز به ايجاد فرهنگ دارد. بايد برندسازي 
مختص توليــدات داخلي هم صورت بگيــرد و براي عملياتي 
شدن اين رويه نياز به از بين بردن مشكلات در مسير فعاليت 
توليدكنندگان داريــم. اگر توليد مواد اوليه در كشــورمان با 
هزينه هــاي پايين باشــد، در آن صورت مي تــوان به كاهش 
قيمت هــا اميــدوار بــود. در غيــر اينصورت واحــد صنفي 
 نمي تواند بــر كاهش و افزايــش قيمت پوشــاك تاثيرگذار 

باشد. 

حمايت از واحدهاي صنفي، زمينه ســاز توسعه 
اقتصاد كشور

ابوالقاســم شــيرازي در بخش ديگري از صحبت هاي خود با 
تاكيد بر اينكه حمايت كشورها از واحدهاي صنفي زمينه ساز 
توسعه پايدار اقتصاد آن كشور خواهد شد، اعلام كرد: هر صنفی 
كه مورد حمايت دولت ها قرار مي گيرد، زمينه ســاز توســعه 
پايدار اقتصادي مي شود. متاسفانه در كشورمان تاكنون مبنا 

به انزوا كشــاندن اصناف بوده اما مدتي است كه شاهد تحول 
اجرايي در رويكرد دولت نســبت به اصناف هســتيم. سال ها 
جدايي بخش توليدي و توزيعي از يكديگر موجب شــده بود 
كه جامعه اصناف صداي واحدي نداشــته باشــند و نتوانند 

 خواســته هاي به حق و منطقي خود را در قالب قانون مطرح 
كنند. 

وي با ابــراز خرســندي از قرار گرفتــن مديرانــي لايق در 
هيات رئيســه اتــاق اصنــاف تهــران، گفت: خوشــبختانه 

مدير بــا تدبيــر و بــا تجربــه اي به واســطه تعامل بــالا با 
دولت و قوای ســه گانه، موجب شــده تا اصنــاف در ماه هاي 
 گذشــته اقدامات موثــري در پيشــبرد اهــداف اقتصادي 

خود داشته باشند. 

رئيس اتحاديه پوشاك تهران در گفت وگو با »كسب وكار« اعلام كرد 

انبوه لباس های تولیدی و تقاضای اندک بازار 

 افت شديد قيمت نفت و تاكيد بر تامين بخش اعظمي 
از كســري بودجــه از طريق ماليات هاي مســتقيم و 
غيرمســتقيم، كشــور را وارد فاز جديدي از تحولات 
اقتصادي كرده اســت كه در اين ميان مسئولان بدون 
درنظر گرفتن عواقب اين برنامه ريزي بر آن پافشاري 
مي كنند. فقدان شناســايي افراد بدون شناســنامه اي كه به پرداخت ماليات 
تمكين نمي كنند و همچنين با توجــه به ركود حاكم بر بــازار و اخذ ماليات 
از بنگاه هاي كوچك و متوســط اقتصادي، به طور حتم اصناف را با مشــكلات 
عديده اي مواجه خواهد كرد و زنگ خطر براي افزايش مشــكلات اين نهاد به 

صدا درخواهد آمد. 

سهم فروشگاه هاي زنجيره اي در پرداخت ماليات مشخص نيست
رئيس اتحاديه لبنيات تهران با اعلام اينكه اگر قرار باشد كسري بودجه كشور از 
طريق ماليات تامين شود، به طور حتم واحدهاي صنفي فشار زيادي را متحمل 
خواهند شد، اظهار داشت: اين رويه باعث تعطيلي واحدهاي صنفي خواهد شد 

و به تبع آن عدم اشتغالزايي را به همراه خواهد داشت. 
علي رجبي در گفت وگو با »كســب و كار« افزود: علاوه بر ركود حاكم بر بازار، 
فروشگاه  هاي زنجيره اي كه كالاهاي خود را تا 30 درصد عرضه مي كنند و مردم 
هم راغب به مراجعه به اين مكان ها هستند، قوانين مالياتي مشخصي ندارند و 

همچنين فعاليت واحدهاي صنفي خرد را هم تحت تاثير قرار داده اند. 
وي با اعلام اينكه مســئولان مالياتــي بايد اين فروشــگاه ها را هم ملاك كار 
خود قرار دهند، تصريح كرد: گســترش روزافزون اين فروشــگاه ها به نحوي 
اســت كه دولت به دنبال خارج كردن صنوف خرد از اقتصاد كشــور اســت. 
اســاس دريافت ماليات بايد بر واقعيت باشــد و به طور يقيــن اگر واحدهاي 
صنفي تحت فشــار مالياتي قرار بگيرنــد، از دور خارج خواهند شــد. اصناف 
با پرداخــت ماليات مشــكلي ندارند و مســئولان بايد به صــورت عادلانه و 
شناسايي كليه فعالان اقتصادي، قانون را به مساوات اجرا كنند و ظرفيت هاي 
 مالــي نهادهــاي قدرتمندي كه بــه پرداخت ماليــات تمكيــن نمي كنند، 

شناسايي شوند. 

نبايد تمام كسورات حاصل از نفت متوجه اصناف باشد
نماينده سمنان در اتاق اصناف ايران نيز در اين رابطه گفت: دولت بايد راه هاي 
تامين كسري بودجه را از طريق بخشي كه درحال حاضر فعاليت هاي اقتصادي 

مي كنند اما شناسنامه ندارند و ماليات نمي دهند، تامين كند. 
علي اكبر صيادجو با بيان اينكه سرفصل درآمدهاي هر كشور و دولتي مشخص 
است، ادامه داد: در سنوات  گذشته بودجه كشــور ما غالبا از طريق درآمدهاي 
نفتي و بخش ديگر آن از طريق ماليات هاي مســتقيم و غيرمســتقيم تامين 

مي شد. 
وي ادامه داد: در ســال  جاري كه ما با كاهش شديد قيمت جهاني نفت روبه رو 
هستيم، قطعا دولت به ســمت ترميم بودجه از طريق ماليات هاي مستقيم رو 
مي آورد اما اين نبايد به معناي آن باشــد كه تمامي كســورات حاصل از نفت 

متوجه اصناف شود. 
نماينده سمنان در اتاق اصناف ايران اظهار كرد: با توجه به ركود فعلي حاكم بر 

بازار، چنين تصميمي نمي تواند عملي شود. 
وي با بيان اينكه بيش از نيمي از درآمدهاي حاصله در كشور از طريق فعالان 
اقتصادي فاقد شناسنامه كه ماليات پرداخت نمي كنند انجام مي گيرد، گفت: 

دولت بايد اين افراد را شناسايي و از آنها ماليات بگيرد. 

افزايش ماليات ها به صلاح نيست
همچنين نماينــده گلپايگان در اتاق اصناف ايران اعتقــاد دارد كه با وضعيت 
اقتصادي موجود افزايش ماليات ها به صلاح نيســت و گفت: كاهش مخارج و 

هزينه هاي جاري دولت، بهترين راه براي جبران كسري بودجه است. 
محمد شريفي درباره راهكارهاي تامين كسري بودجه دولت، گفت: مردم كشوري 
مثل ايران با همــه امكانات و منابع طبيعي خدادادي كه دارد نبايد در ســختي و 
تنگنا قرار گيرند.  وي ادامه داد: اگر برنامه ريزان و سياست گذاران به درستي عمل 
كنند، مي توانند راه هايي را ارائه دهند كه منجر بــه درآمدزايي از امكانات موجود 
كشور  شــود. رئيس اتاق اصناف گلپايگان با بيان اينكه صلاح نيست دولت براي 
تامين كسري بودجه، بيشتر از اين به اصناف فشار بياورد، گفت: با توجه به اينكه 
ماليات هاي دريافتي دولت به درآمد ملي بســتگي دارد و با افزايش فعاليت هاي 
اقتصادي و رونق كســب وكار، درآمد افزايش مي يابد؛ اشــخاص قادر به پرداخت 
ماليات بيشتر مي شوند، لذا در شرايطي كه رشد اقتصادي مطلوبي نداريم و بازار راكد 
 است، امكان افزايش درآمدهاي مالياتي تا شروع رونق و از بين رفتن ركود حاضر 
امكان پذير نيست. شريفي اظهار كرد: بسياري از مغازه داران در آستانه ورشكستگي 
قرار دارند و كمكي هم از دولت دريافــت نمي كنند، حتي برخي وعده ها مبني بر 

پرداخت وام هم محقق نمي شــود، دولت مي گويد وام مي دهيم اما وام هايش هم 
با هزار مشكل ديگر همراه است.  وي گفت: يكي از راه هاي تامين كسري بودجه، 
كوچك كردن دولت و كم كردن هزينه هايش است كه به نظر مي رسد با وضعيت 

فعلي راهكار بسيار مناسبي باشد. 

بيشترين فشار بر روي بنگاه هاي كوچك و متوسط اقتصادي است
دبيركل جامعه اســلامي اصناف و بازار هم تنها راه جبران كاهش درآمدهاي 
غيرنفتي را خصوصي سازي دانســت و در گفت وگو با مهر، اظهار داشت: امروز 
وزارت اقتصاد بيشترين فشار خود را براي اخذ ماليات بر بنگاه هاي اقتصادي كف 
بازار و شناسنامه دار مي آورد كه اين بي عدالتي است؛ لذا اگر دولت بخواهد براي 
تامين هزينه هاي خود در سال آينده ماليات ها را افزايش دهد ريشه اين بنگاه ها 
خشكانده مي شود. اين درحالي است كه از بسياري از بنگاه هاي اقتصادي دولت 

مالياتي اخذ نمي شود. 
احمد كريمــي اصفهاني با تاكيــد براينكه بــراي اخذ ماليــات از بنگاه هاي 
اقتصادي بايد ســاز و كار مناسب طراحي شــود، ادامه داد: ۷0 تا ۸0 درصد از 
بنگاه هاي اقتصادي متعلق به دولت اســت و به دليل آنكــه درباره درآمدهاي 

خود شفاف سازي نمي كنند مالياتي از آن بنگاه ها اخذ نمي شود و در نتيجه ۸0 
درصد از منابعي كه دولت مي تواند از طريق آن كسب درآمد داشته باشد به هدر 
مي رود و بيشترين فشــار ماليات بر روي 20 تا 30 درصد بنگاه هاي اقتصادي 

كوچك و خصوصي است. 

ســهم فعالان اقتصادي پردرآمد در چرخه پرداخت ماليات چه 
ميزان است؟

محمدصادق لواساني، فروشنده نوشت افزار در بازار بزرگ تهران گفت: افرادي 
كه توان مالي مناسبي ندارند، ماليات مستقيم خود را منظم پرداخت مي كنند 
و تحت فشار هستند اما هستند كســاني كه با ثروت هنگفت خود به اين رويه 

تمكين نمي كنند چراكه سازمان امور مالياتي قادر به شناسايي آنها نيست. 
وي افزود: با توجه به كاهش قيمت نفــت و تامين منابع مالي از طريق ماليات، 
اين سوال مطرح مي شود كه سهم فعالان اقتصادي پردرآمد در چرخه پرداخت 

ماليات چه ميزان است؟ نمي توان بيشترين فشار را بر روي اصناف داشت.
 بدون شك اگر دولت برنامه كارشناسي شده در اين باره نداشته باشد، اقتصاد 

كشور آسيب جدي خواهد ديد و واحدهاي صنفي هم نابود مي شوند. 

ماليات فشار زيادي را به صنوف كوچک تحميل مي كند

تامین کسری بودجه از مالیات نهادهاي قدرتمند
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واكس زن 
دوره گرد

اين روزها هوا بسيار سرد شده است و نياز به سيستم هاي گرمايشي در 
هر خانه اي احساس مي شود. البته اين سيستم هاي گرمايشي انرژي 
فراواني استفاده مي كنند و مي توان با روش هاي خلاقانه در مقابل اين 
مصرف انرژي ايستاد.  به گزارش گروه خواندني هاي باشگاه خبرنگاران، 
روش هايي مانند درزگيري پنجره ها و پوشــاندن كانال كولر را بارها 
شنيده ايد و حتما آنها را رعايت مي كنيد. در اين مطلب بيشتر بنا به آن 
داشتيم تا با روش هاي خلاقانه و بدون روشن كردن سيستم گرمايشي 

دماي بدن را افزايش دهيم تا ديگر سرما حس نشود. 

   آشــپزي كردن يكي از روش هاي موثر در گرم كردن خانه است. با 
ايستادن كنار گاز و پخت غذا بدن شــما با حرارت غذا گرم مي شود و 
البته يكي از كارهاي خانه يعني آماده كردن وعده براي خانواده را نيز 

انجام داده ايد. 

    نوشيدني هاي گرم بنوشيد تا سيستم هاي داخلي بدن تان نيز گرم 
شوند. همچنين مي توانيد از ليوان اين نوشــيدني هاي گرم به عنوان 
دستكش هم استفاده كنيد. به جاي دسته ليوان بدنه آن را بچسبيد تا 

دست هايتان گرم شود. 

   اجازه دهيد نور خورشيد وارد خانه شما شود. روزها مي توان از اين 
نعمت خدادادي كه بدون هيچ هزينه اي در اختيار ما قرار گرفته است 
استفاده كنيد. نور خورشــيد مي تواند به فضاي خانه شما يك گرماي 

متعادل بدهد. 

  خانه را تميز كنيد تا گردش خون در بدن شما جريان بيشتري پيدا كند. 
با اين كار هم ميزان گردش خون افزايش مي يابد و بدن تان گرم مي شود هم 

در امر تميز كردن خانه به مادر يا همسر خود كمك كرده ايد. 

   از دستگاه هاي بخور در خانه اســتفاده كنيد تا فضاي خانه گرم تر 
شود. اين كار همچنين به مرطوب شدن هوا نيز كمك مي كند چراكه 

در فصل زمستان هواي خانه غالبا خشك است. 

  درب اتاق هايي كه از آنها كمتر اســتفاده مي كنيد را ببنديد تا هوا 
در يك محل كوچك تر ساكن باشد. هرچه فضا محدودتر باشد هواي 

آن محيط زودتر گرم مي شود و همچنين گرماي خانه هدر نمي رود. 

   در گوشه اي از خانه كه تقريبا دما متعادل است يك دماسنج قرار 

دهيد. توجه داشته باشيد كه بهترين دما براي خانه بايد نزديك به 23 
درجه سانتي گراد باشد و هميشه با دماسنج به ميزان آن دقت كنيد. 

   اگر قسمتي از كف خانه شما بدون فرش باقي مانده است بهتر است 
آن را پر كنيد. قرار دادن فرش در مناطق خالي كف اتاق ها مي تواند از 

وارد شدن سرما از زمين جلوگيري كند. 

  روزها يا هنگام خوابيدن مي توانيد از كلاه براي پوشاندن سرتان استفاده كنيد. بسياري 
از محققان به اين اعتقاد دارند كه گرم بودن سر مي تواند باعث گرم شدن تمامي بدن شود. 

  شست وشــوي لباس هــا نيــز داراي يــك رونــد خاصــي 
اســت كه باعــث مي شــود بدن شــما گــرم بمانــد. از شســتن 
 با دســت تــا اتو كــردن لباس هــا همگــي مي تواننــد شــما را از 

سرما دور كنند.

   تلقين هاي رواني مي توانند گزينه خوبي براي فرار از سرما باشند. 
خانه را با رنگ هاي گرم مانند نارنجي و قرمز پر كنيد. اين باعث مي شود 
تا چشمان شما به گرماي اين رنگ هاي عادت كند و حس سرما از خانه 

شما دور مي شود. 

خلاقانه ترين روش ها براي گرم كردن خانه

شارژ مستقيم نخستين هواپيماي دوگانه سوز  در هنگام پرواز
فناوري

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    تلاش اوكسفام براي مقابله با شكاف طبقاتي
گاردين: ميلياردرها و سياستمداران جهان در نشست 
سالانه مجمع اقتصاد جهاني اين هفته در سوئيس درباره مقابله با افزايش نابرابري 
ثروت در جهان گفت وگو مي كنند. پيش از برگزاري نشست سالانه مجمع اقتصاد 
جهاني اين هفته در»داووس« سازمان »اوكسفام« درباره افزايش شكاف طبقاتي 
و جمع شدن نيمي از ثروت كل دنيا در دست يك درصد از جمعيت جهان هشدار 
داد و اعلام كرد در نشست »داوس« از نقش پررنگ خود براي مقابله با اين فاصله 
طبقاتي بين فقرا و ثروتمندان استفاده خواهد كرد. بر اساس تحقيقات اوكسفام، 
در سال گذشته ميلادي ثروتي كه در اختيار يك درصد از جمعيت جهان بود از 46 

درصد سال 2009 به 48 درصد در سال 2014 افزايش پيدا كرد.  

   ساخت تفرجگاه يک ميليارد پوندي در ماكائو
ديلي ميل: ماكائو به زودي ســاخت يك استراحتگاه 
تفريحي با الهام از شهر گوتام بتمن را آغاز خواهد كرد. اين تفرجگاه شامل يك 
اســتاديوم 5 هزار نفري، يك مركز خريد بزرگ و هتل 1600خوابه خواهد بود 
كه پس از تكميل پروژه به يكي از جاذبه هاي گردشگري جديد اين شبه جزيره 
توريستي تبديل خواهد شد. يكي ديگر از جذابيت هاي اين استراحتگاه جديد كه 
با الهام از شهر گوتام بتمن ساخته مي شود، نصب يك چرخ و فلك بزرگ داخل 
ديوار هتل است و بازديدكنندگان مي توانند از بالاي اين چرخ و فلك فضاي داخل 

اين استراحتگاه را به طور كامل مشاهده كنند.  

    راه اندازي اتوبوس هاي برقي »ورسا« در هند
اكونوميک تايمز: شركت »اشوك ليلند« قرار است تا 
سال 2017 اتوبوس هاي برقي خود را در هند راه اندازي كند. اين اتوبوس برقي كه 
»ورسا« نام دارد داراي 36 صندلي است و با يك بار شارژ مي تواند 90 مايل حركت 
كند. توليد گازهاي گلخانه اي در اين اتوبوس صفر است كه يكي ديگر از مزيت هاي 
آن محسوب مي شود. از ويژگي هاي ديگر اين اتوبوس مي توان به نداشتن سروصدا 
و مصرف پايين برق آن اشاره كرد. به گفته سخنگوي شركت »اشوك ليلند« 

پيش بيني مي شود اين اتوبوس ها تا 2 سال آينده در هند راه اندازي شوند.  

    ايجاد 50هزار فرصت شغلي توسط »اوبر«
اينديپندنت: بنيانگذار شــركت اوبــر اعلام كرد كه 
50 هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ايجاد خواهد كرد. »تراويس كالانيك« 
در يك همايش فناوري در آلمان پس از آنكه از سيســتم امنيتي شركت دفاع 
كرد، گفت: با توافق صورت گرفته با مسئولان شــهرهاي مختلف در اروپا، در 
برنامه ريزي جديد خود در نظر دارد 50 هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ايجاد 
و بيش از 400هزار خودرو در سال جديد خريداري كند. شركت اوبر كه خدمات 
تاكسيراني را با استفاده از تلفن همراه به مردم عرضه مي كند پيش تر متهم شده 

بود كه خودروهاي ثبت نشده خصوصي را براي حمل و نقل اجاره كرده است. 

تيتر سلامت

زمانی كه خستگی شمارا اذيت می كند از اين مواد 
خوراكی استفاده كنيد:

جو دوسر: اين ماده غذايی سرشار از فيبر احساس 
سيری طولانی مدت ايجاد می كند و مانع از پرخوری 
می شود. پرخوری علاوه بر افزايش وزن، بی حالی 
و خســتگی مفرط نيز به وجود می آورد. جو دوسر 
حاوی ويتامين B1 اســت كه با خســتگی مفرط 

مقابله می كند.
گردو: اگر احساس افسردگی می كنيد، با خوردن 
گردو از اين حالت رهايی می يابيــد. گردو حاوی 
اســيد چرب امگا- 3 اســت كه با خستگی مفرط 

مقابله می كند.
نان سبوس دار: اين كربوهيدرات پيچيده، انرژی 

مورد نياز بدن را تامين می كند و مانع خستگی است.
فلفل دلمه ای يا پرتقال: خانواده ويتامين C باعث 
شادابی بدن و ذهن می شود زيرا اين ويتامين ميزان 
ترشح كورتيزول را كنترل می كند. يك فنجان فلفل 
دلمه ای خرد شده 2 برابر نياز روزانه ويتامين C شما 

را تامين می كند.
يک فنجان ماست: هنگامی كه سيستم گوارشی 
با مشكل روبه رو می شود، فرد احساس خستگی 
می كند. باكتری های مفيد ماست كار تنظيم سيستم 
گوارشــی را به عهده دارد. مصرف روزی 224 گرم 
ماست، خســتگی مفرط را در عرض يك هفته از 

بين می برد.
اگر خســتگی مفرط همراه با علايم ديگر مانند 
كاهش تمركز و قدرت حافظه، گلودرد، ســردرد 
و درد عضلانی تا 6 ماه ادامه پيــدا كند، مراجعه 
به پزشك ضروری اســت. متخصصان می گويند 
مصرف غذای مناســب برای مقابله با خســتگی 

مفرط اهميت ويژه اي دارد.

5 خوراکی مناسب برای رفع خستگی
روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

زمين وارد مرحله خطر شده است
تيمي از دانشمندان طي گزارشي علمي اعلام كردند تغييرات آب و هوا و حجم 
بالاي انقراض حيوانات و گياهان، زمين را وارد »مرحله خطر« براي بشر كرده 
است. به گزارش ايسنا، تيمي متشكل از 18 كارشناس كه گزارشي در سال 2009 
با محوريت مرزهاي سياره اي را بسط داده ، همچنين درباره از بين رفتن جنگل ها 

و وقوع آلودگي در اثر نيتروژن و فسفر كودها هشدار داد. 
اين گزارش، »شتاب بزرگ« در فعاليت انســاني از آغاز تكامل صنعتي از سال 
1750 تا 2010 و همچنين تغييرات پس از آن در سيستم زمين را ذكر مي كند. 
از ميان اين تغييرات مي توان به افزايش سطوح گازهاي گلخانه اي، اسيدي شدن 

اقيانوس ها، جنگل زدايي و زوال تنوع زيستي اشاره كرد. 
به گفته پروفسور »ويل اســتفن«، رهبر پروژه مشــترك »برنامه بين المللي 
بيوسفر-ژئوسفر« و »مركز انعطاف استكلهم«، بشر به يك نيروي جغرافيايي در 
مقياس سياره اي تبديل شده است.  وي و همكارانش در اين گزارش اعلام كرده اند 
تجاوزكردن از چهار مرز آب وهــوا، از بين رفتن گونه ها، تغيير بهره وري زمين و 
آلودگي كود، انسان را وارد مرحله بحران كرده است.  از ميان 9 مرز ارزيابي شده 
توسط تيم كارشناسي، استفاده از آب شرب، اسيدي شدن اقيانوس ها و تخليه 
ازن در داخل مرزهاي ايمني هستند. همچنين سطوح آلودگي هوازي هنوز بايد 
به طور مناسب ارزيابي شود. اين گزارش، تغيير آب و هوايي و ازدست رفتن گونه ها 

را به عنوان دو حوزه اساسي نگران كننده ارزيابي مي كند. 
براساس گزارش منتشره، نرخ انقراض حيوانات و گياهان ناشي از عوامل متعدد 

از آلودگي گرفته تا جنگل زدايي، 10 تا 100 برابر بالاتر از سطوح ايمن است. 
تخطي از مرزهاي اعلام شده اين خطر را گوشزد مي كند كه فعاليت هاي انساني 

مي توانند سيستم زمين را به سمت وضعيت كمتر زيست پذير ببرد. 
به گفته پروفسور استفن، محقق دانشگاه ملي استراليا و مركز انعطاف استكهلم، 
سال 1950 آغاز »شتاب  بزرگ« بود. پس از سال 1950، جهان شاهد تغييرات 
سيستم زمين بود كه مستقيما با تغييرات اكوسيســتم مرتبط بودند. چنين 
پديده اي نشان مي دهد بشر مسئوليت جديدي در سطح جهاني در قبال سياره 
زمين دارد.  اواخر سال 2015، حدود 200 كشور جهان در تلاش براي رسيدن 
به توافقي جهت محدودكردن گرمايش جهاني براي اجتناب از وقوع سيلاب ها، 
قحطي ها، موج گرما و افزايش سطوح دريا در پاريس گرد هم مي آيند. اين پديده ها 

به دليل افزايش انتشار گازهاي گلخانه اي رخ مي دهند.

فرار گردشگران از فرانسه
حوادث تروريستي اخير، فرار گردشگران 
از مقصد نخست گردشگري جهان را درپي 
داشته اســت. به گزارش فارس، حوادث 
تروريســتي اخير در فرانسه كه به مرگ 
چندين تن انجاميد، فرار گردشــگران از 
فرانسه؛ مقصد نخست گردشگري جهان 

را درپي داشته است. 
 براســاس گزارش هــا، در روزهاي اخير و پــس از حمله به دفتر نشــريه 
»شــارلي ابدو« در پاريس كه منجر به كشــته شــدن 17 نفر شد، تعداد 
گردشگران فرانســه و به ويژه شــهر پاريس، پايتخت اين كشور به عنوان 
مقصد بخش اعظم گردشگران كاهش چشمگيري يافته و روند لغو تورهاي 

مسافرتي به مقصد فرانسه همچنان ادامه دارد. 
در اين شرايط دولت فرانسه از سفيران خود خواسته تا اتباع ديگر كشورها 
را از وجود امنيت در اين كشورها مطمئن سازند، اين درحالي است كه از 
چند روز قبل 10 هزار نيروي ارتش فرانسه براي تامين امنيت پاريس وارد 
 اين شهر شده و در تمامي جاذبه هاي اصلي گردشگري اين شهر از جمله 

»برج ايفل«، »ميدان لوور« و »كاخ ورساي« حضور دارند. 
براساس آمارها صنعت گردشگري كه هفت درصد توليد ناخالص داخلي 
فرانسه را به خود اختصاص داده، سالانه حدود 150 ميليارد يورو ارز وارد 
چرخه اقتصادي اين كشور مي كند و تنها در پاريس حدود نيم ميليون نفر 

در اين صنعت و صنايع مرتبط به گردشگري اشتغال دارند. 

فراسو

جهان

»كاخ الحمرا« جواهر گردشگري اسپانيا لقب گرفت
»كاخ الحمرا« با قرارگرفتن در بين ســه 
جاذبه برتر گردشــگري اســپانيا جواهر 
صنعت گردشگري اين كشور لقب گرفت. 
در شرايطي كه اســپانيا در سال 2014 
ميــلادي ميزبــان حــدود 66 ميليون 
گردشــگر بود، »كاخ الحمرا« با معماري 
اسلامي و با قرارگرفتن در بين سه جاذبه 

برتر گردشگري اسپانيا جواهر صنعت گردشگري اين كشور لقب گرفت. 
كاخ الحمرا كه يك شاهكار تمام عيار معماري اسلامي به شمار مي رود، در 
منطقه تاريخي آندلس اســپانيا كه يكي از بناهاي تاريخي ثبت  شده  اين 
كشور در فهرست ميراث جهاني سازمان يونسكو به شمار مي رود، بر فراز يك 
تپه ساخته شده و از بخش هاي مختلفي از جمله كاخ اصلي، قلعه، مسجد و 
حمام به همراه باغي زيبا تشكيل و در سال هاي اخير به يكي از مقاصد برتر 

گردشگري اسپانيا تبديل شده است. 
»كاخ الحمرا« در شرايطي به جاذبه گردشگري اسپانيا تبديل شده كه اين 
كشور بيشترين ميزان شاغلان در صنعت گردشگري را در بين كشورهاي 
عضو اتحاديه اروپــا در خود جــاي داده و درآمدهــاي حاصل از صنعت 
گردشــگري حدود  11 درصد از توليد ناخالص داخلي اســپانيا را به خود 
اختصاص داده و همواره در مسير جذب گردشگر با رقباي سختي در اروپا 

و همچنين تركيه در جدال است. 
درحال حاضر جزاير قناري به دليل داشتن آب  و هواي مديترانه اي و سواحل 
پاك مقصد نخست گردشگران خارجي اسپانيا بوده و منطقه تاريخي آندلس 
و شهر زيباي بارسلون با داشتن آثاري از دوره هاي مختلف تاريخي از جمله 

دوره اسلامي از ديگر مقاصد گردشگري اين كشور به شمار مي روند. 

آن سوي مرز
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محققان دانشگاه كمبريج موفق به ساخت يك هواپيماي بوئينگ هيبريد 
شدند كه در زمان پرواز قادر است به طور مستقيم شارژ شود. 

به گزارش گروه دانســتني هاي خبرگزاري فارس، محققان دانشــگاه 
كمبريج موفق به ساخت يك هواپيماي بوئينگ هيبريد )دوگانه سوز( 
شدند. به طور كلي تمام وسايل نقليه اي كه از ادغام دو يا چند پيشرانه 
انتقال نيرو كه به طور مســتقيم يا غير مســتقيم به سيســتم انتقال 
قدرت وابســته هســتند را ماشــين هاي هيبريدي مي نامنــد.  اين 
تركيب دوگانه سوز باعث مي شــود هواپيما 30 درصد سوخت كمتري 

مصرف كند؛ مســاله ديگر كه باعث تعجب شده اســت حالت ژنراتور 
آن اســت كه باعث مي شــود باتري هاي هواپيما به طور مســتقيم در 
حين پرواز شــارژ شــود.  درحال حاضر اين هواپيما حداكثر تا ارتفاع 
460 متر مي توانــد پرواز كند امــا هنوز آزمون هايي بــراي نتيجه اي 
بهتر درحال انجام اســت. طراحــان از باتري هاي ليتيــوم پليمر )در 
هواپيماهاي بدون سرنشــين( در ايــن هواپيما اســتفاده كرده اند. به 
 گفته طراحان درحال حاضــر توليد اين هواپيمــا در مقياس تجاري

 امكان پذير است.


